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BRMG-KSiT-IX.0012.15.2013 
 

PROTOKÓŁ Nr 43-15/2013 
 
Z posiedzenia Komisji Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska, które 
odbyło się w dniu 11 grudnia 2013 roku, a rozpoczęło o godz.15:30 w 
sali 107 Urzędu Miejskiego w Gdańsku przy ul. Nowe Ogrody 8/12.   
 

Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załączniki nr 1 i 2 do 
protokołu. 
 

Na stan siedmiu (7) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło 
siedmiu (7), czyli było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji.  
 

Posiedzeniu przewodniczył Radny Mirosław Zdanowicz – 
Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska. 
 

Po stwierdzeniu quorum, otworzył 43 posiedzenie Komisji, powitał zebranych i 
poinformował, że porządek obrad został wysłany do radnych drogą elektroniczną w 
terminie regulaminowym. Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
1. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej 

uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013 – 2014 – druk nr 1120 - w 
zakresie działania Komisji. 

Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 
 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały 
w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2013 rok – druk 
nr1121 - w zakresie działania Komisji. 

Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 
 

3. Przedstawienie niszowych dyscyplin sportowych uprawianych w 
Gdańsku. 

Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 
 

4. Przedstawienie systemu sportu młodzieżowego opracowanego przez Gdańską 
Radę Sportu. 

Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
5. Informacja nt. inicjatywy Prezydenta Miasta Gdańska, aby wszystkie gdańskie 

kluby piłkarskie działały wg jednego systemu i ze sobą współpracowały oraz 
utworzenia w przyszłości szkoły kształcącej młodych piłkarzy. 

Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 
 

6. Podsumowanie sezonu turystycznego 2013 r. przez Miejski Ośrodek Sportu i 
Rekreacji w Gdańsku. 

Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 
 

7. Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
    Członkowie Komisji są proszeni o zgłaszanie propozycji tematów do planu 

pracy Komisji na rok 2014. 
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Komisja, w wyniku przeprowadzonego głosowania, porządek przyjęła jednogłośnie 
– 5 głosami za. 

 

PUNKT  - 1 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2014-
2040 – druk nr 1120 - w zakresie działania Komisji. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
grudnia 2013 roku- BRMB – S.0006.359.2013) 
 

Pani Agnieszka Trojanowska – Zastępca Dyrektora Wydziału Budżetu Miasta i 
Podatków Urzędu Miejskiego w Gdańsku przedstawiła, w imieniu wnioskodawcy, 
przedmiotowy projekt uchwały, w zakresie działania Komisji. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG z 
uwagi na brak głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne 
zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1120 – w 
zakresie działania Komisji.. 
 

USTALENIA KOMISJI: OPINIA              
 
Komisja Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Panią Agnieszkę Trojanowską – Zastępcę 
Dyrektora Wydziału Budżetu Miasta i Podatków Urzędu Miejskiego w Gdańsku, w 
wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy 1 głosie przeciwnym i 0 
głosach wstrzymujących się - pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt 
uchwały, zawarty w druku nr 1120 – w zakresie działania Komisji. (Opinia nr 43-
15/103-34/2013). 
 

PUNKT  - 2 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały w 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2013 rok – druk nr 1121. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
grudnia 2013 roku- BRMB – S.0006.360.2013) 
 
Pani Agnieszka Trojanowska – Zastępca Dyrektora Wydziału Budżetu Miasta i 
Podatków Urzędu Miejskiego w Gdańsku przedstawiła, w imieniu wnioskodawcy, 
przedmiotowy projekt uchwały, w zakresie działania Komisji. 
 

Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG z 
uwagi na brak głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne 
zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1121 - w 
zakresie działania Komisji. 
 

USTALENIA KOMISJI: OPINIA              
 
Komisja Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Panią Agnieszkę Trojanowską – Zastępcę 
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Dyrektora Wydziału Budżetu Miasta i Podatków Urzędu Miejskiego w Gdańsku, w 
wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy 1 głosie przeciwnym i 0 
głosach wstrzymujących się - pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt 
uchwały, zawarty w druku nr 1121 – w zakresie działania Komisji.  (Opinia nr 43-
15/104-35/2013). 
 

PUNKT  - 3 
 

Przedstawienie niszowych dyscyplin sportowych uprawianych w Gdańsku. 

 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
To jest taki temat, który rożnie jest interpretowany. Proszę o przedstawienie 
dyscyplin niszowych, czy jest szansa na rozwój, na pomoc. 
 
Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku 
Sporty niszowe to tak, że definicji do końca nie znamy. Przedstawię państwu te 
sporty, które mimo, że są w klasyfikacjach sportu młodzieżowego, które są 
niszowe, podkreślam niszowe tylko dlatego, że zamiast kilku tysięcy klubów 
realizuje to kilka klubów w Polsce. Zaczną może od tego co mamy w Gdańsku. Otóż 
Smocze Łodzie to dyscyplina nie olimpijska, ale dosyć popularna w Gdańsku, dla 
nas o tyle fajna, że ten sport przyciąga wielu uczestników.  
Następnie dyrektor wymienił inne niszowe dyscypliny sportowe, m. in. unihokej, 
wspinaczka, bieg na orientację, psie zaprzęgi, sport balonowy, bowling, bilard, 
nurkowanie, baseball, aikido, jujitsu, i in. Dyscypliny sportowe uprawiane w 
Gdańsku, ale mniej popularne, niekoniecznie niszowe to kick-boxing, nordic wal 
king, karate, hokej na rolkach, szachy, rolkarstwo, taniec, MotoCross, rajdy 
samochodowe. Współpraca miasta Gdańska jest różna i raczej dotyczy 
poszczególnych imprez w danej dziedzinie sportu np. MotoCross czy rolkarstwo. 
Natomiast gdybym miał państwu powiedzieć o systemie sportu młodzieżowego to 
powiem państwu, że wśród tych ponad 50 dyscyplin indywidualnych to najmniejszą 
popularnością cieszą się koki do wody, na drugim miejscu są sporty motorowe, na 
trzecim łyżwiarstwo szybkie. Z innych dyscyplin, które w niewielkim stopniu 
uczestniczą kluby w Polsce to są warcaby, wrotki, saneczki, gimnastyka sportowa, 
gimnastyka artystyczna, bilard, kręgle. Jeśli chodzi o gry zespołowe to najmniej 
zespołów rywalizuje w curlingu, tylko 6 klubów, w hokeju na lodzie 12, w piłce 
wodnej 12, w baseballu 14 i w hokeju na trawie. To tyle, takie ogólne informacje 
na temat sportów niszowych.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Proszę o pytania.  
 
Radny Marek Bumblis – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Do przewodniczącego. Czy Motocross to sport niszowy czy nie niszowy?    
 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Mnie nie wypada się pytać, ale mogę odpowiedzieć tak, że klub, który zdobył chyba 
najwięcej w historii polskiego sportu, klubu, który zdobył 24 razy drużynowo i 
zespołowo Mistrzostwo Polski.  
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Przewodniczący odniósł się do pytania. Opowiedział pokrótce o sytuacji Motocrossu 
w Gdańsku. Następnie opowiedział o wygranym przetargu przez firmę Tilke na 
realizację koncepcji Narodowego Centrum Sportów Motorowych i Rekreacji w 
Gdańsku.   
 
Radny Marek Bumblis – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Potwierdził, że MotoCross nie jest sportem niszowym.   
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Sporty niszowe to są raczej takie, które najmniej ludzi uprawia. Jak wygląda 
finansowanie w Biurze Prezydenta ds. Sportu, rozumiem, że są konkursy grantowe, 
jakiego rzędu sumy się przeznacza na te sporty niszowe i czy mamy jakiś podział ze 
względu na to czy one są olimpijskie czy nie olimpijskie.  
 
Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku 
Oczywiście priorytetem są sporty olimpijskie zwłaszcza jeżeli mówimy tutaj o 
grantach szkoleniowych, to jest najistotniejsza rzecz. Rok rocznie zgłaszanych jest 
projektów z różnych umów gdzieś w granicach 15 mln zł i w tych 15 mln jest co 
najmniej 5-6 mln z tych sportów niszowych. My możemy przeznaczyć 3 mln zł na 
granty, w związku z tym siłą rzeczy przyznajemy na szkolenia przede wszystkim w 
dyscyplinach olimpijskich, ale w takich, w których przede wszystkim odnosimy 
sukcesy rangi ogólnopolskiej jeżeli chodzi o szkolenie młodych ludzi lub te 
dyscypliny, które dają szansę, aby Gdańsk był na igrzyskach olimpijskich. Tych 
dyscyplin jest 5-6. Organizacja imprezy w sporcie niszowej wymaga wsparcia. Jeśli 
to są imprezy, gdzie bierze udział 600 do 1000 osób to znaczy, że jest to już nie 
sport niszowy, ale impreza warta wsparcia. Dotyczy to również zawodów czy 
pucharów nordic walking, gdzie nie jest to oczywiście konkurencja olimpijska, 
niemniej wspieramy organizacje tego typu imprez. Inna sytuacja związana jest z 
unihokejem, ponieważ nasze unihokeistki zdobywają medale. Tutaj najważniejsze 
jest szkolenie i zakup sprzętu. Jeżeli chodzi o smocze łodzie, to przede wszystkim 
chodzi o imprezę, bo tak naprawdę mam nadzieję, że uda się zorganizować pomysł 
profesora, który zastanawiał się nad organizacją wioślarskiej jest to sport 
olimpijski, międzyuczelniany, natomiast smocze łodzie widzimy bardziej jako 
imprezę łączącej uczelnie. Do smoczych łodzi człowiek może przyjść bez 
przygotowania. A do łódki wioślarskiej już nie. To wszystko w skrócie. Jeszcze 
kręgle otrzymują granty na szkolenie. Mini siatkówka. Do niektórych dyscyplin 
podchodzimy też jakby programowo. Jeśli mamy projekty i współpracujemy z 
Polskim Związkiem Piłki Siatkowej i chcemy spopularyzować siatkówkę, to nie tylko 
poprzez Trefl, naszą drużynę, ale co ważne młodzi ludzie mogą obejrzeć super 
drużyny polskie i w tym naszą drużynę, ale wejść również do rozgrywek szkolnych, 
międzyszkolnych czy klubowych. I mamy takie inicjatywy nieraz z grantem na 
organizacje takich imprez. Jeżeli mówimy o tej młodzieży to m. in. w ten sposób 
chcemy ich wspierać. Tak zresztą zrobiliśmy przed mistrzostwami 2012 w piłce 
nożnej, gdzie cykl różnych rozgrywek piłkarskich 10-12 - latków, młodzieżowych 
było organizowanych.    
 
Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Mnie zabrakło tutaj jeszcze jednej dyscypliny. Ostatnio były Mistrzostwa Świata w 
curlingu i polska reprezentacja zakwalifikowała się na zaplecze nazwijmy to 
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ekstraklasy światowej i w czasie tych mistrzostw, w czasie tych zawodów był 
również wymieniany Gdańsk, że jedną z baz treningowych jest namiot na Placu 
Zebrań Ludowych. Ja już odbiegam od tego, pan dyrektor mówił o curlingu, ale tak 
jak powiedziałem były te mistrzostwa, gdzie Gdańsk był również wymieniany jako 
taka baza sportowa i teraz chciałbym zapytać jak to tutaj, bo mi chodzi o curling, 
bo wiem, że jeżeli chodzi o namiot na Placu Zebrań Ludowych to on jest sezonowy. 
Natomiast w jaki sposób miasto Gdańsk wspomaga taką dyscyplinę sportu czy w 
ogóle wspomaga, czy to jest w zasadzie, że paru panów, czy pań się zebrało i mają 
parę złotych i je po prostu wydają, wtedy kiedy jest ten namiot czynny. Czy jest 
tutaj może jeszcze jakaś inna pomoc? Nie usłyszałem, nie pamiętam tego, ale być 
może pan to też wymienił dyscyplina olimpijska piłka plażowa. To jest dyscyplina, 
która, tutaj usłyszałem, że do smoczych łodzi można niejako z marszu wsiąść. Ja 
bym się nie odważył. Jakbym wsiadł do takiej smoczej łodzi to miałbym noc nie 
przespaną. Także tutaj nie do końca mogę się z tym zgodzić. Piłka plażowa 
siatkowa jest na tyle popularna, myślę, że każdy potrafi lepiej lub gorzej tą piłkę 
odbijać. Można  tym momencie to potraktować jako zwykłą rekreację, ale myślę, 
że ta rekreacja jest też dla mieszkańców potrzebna. Jeden chodzi sobie z kijkami 
wieczorami, a drugi pogra sobie w tą siatkówkę. Jak tutaj ta sprawa wygląda?  
 
Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku 
Zacznę od curlingu. My wspieramy taką doroczną imprezę Baltic Cup Amber Stone 
rozgrywki w Gdańsku. Troszkę parodii jest w tym wszystkim, bo powiem tak, że 
otwiera curling w Gdańsku Archipelag Kultury, który zarządza balonem, kiedy 
Sekretarz Generalny Polskiego Związku Curlingu skarżył nam się, że zawody miały 
się odbyć w Olivii, ale nie odbyły się, bo parę dni przed tymi zawodami szef Olivii 
odmówił organizacji tego turnieju. O tyle jest to ciekawe, że pan prezes Kostecki 
jest wiceprezesem Polskiego Związku Curlingu. Dlaczego podkreślam to, bo tak 
naprawdę ten namiot jest nienajlepszy dla curlingu, dlatego że tam nie ma 
odpowiedniej temperatury. Nie jestem ekspertem w tych sprawach, ale to im 
bardzo przeszkadzało. Stąd jego było lekki zdenerwowanie, natomiast jest to 
impreza międzynarodowa. Startowało tam 20 czy 30 zespołów można powiedzieć ze 
świata, bo byli tam i Rosjanie i z różnych innych państw, z tym, że jest to impreza, 
która no trzeba zapłacić odpowiednie wpisowe w Euro. W związku z tym pomagamy 
bardziej technicznie, organizacyjnie, niż finansowo, ponieważ ta impreza sama się 
utrzymuje. Co do przyszłości curlingu to trudno powiedzieć, bo to jest otwarty 
sport. Tu trzeba kija, tam trzeba zapłacić, potrzeba sprzętu, który też jest drogi 
tym niemniej nie mamy na razie innych projektów z tą dyscypliną sportu. Jeśli 
chodzi o siatkówkę. Inaczej. Smocze łodzie nie wierzę panie radny, to ja prędzej 
miałbym kłopoty, zresztą mam doświadczenie, bo zespół Biura ds. Sportu i MOSiR-u 
złożony z urzędników wystartował i nawet tam zajął miejsce w pierwszej trójce, w 
każdym bądź razie bez żadnego przygotowania. Trzeba oddzielić sympatyczną 
imprezę rekreacyjną od sportu. A co do siatkówki plażowej to ona jest. Jest w 
dwóch klubach, ale jak widać bez większych sukcesów, tym niemniej nie mamy 
tutaj żadnych takich projektów. Trzeba pamiętać, że mamy ponad 300 klubów o 
różnej orientacji sportowej, mówię tutaj oczywiście o dyscyplinach sportowych i 
przede wszystkim są to kluby, które w dużej części funkcjonują w tradycyjnych 
dyscyplinach. Naszym partnerem jest zawsze klub sportowy, nieistotne w jakiej 
formule on występuje, ale klub sportowy. Przy czym nie wyobrażam sobie, żeby 
komisja grantowa przyznając jakieś granty na szkolenie zabrała by grant na 
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szkolenie w piłce nożnej, czy z jakiejkolwiek innej, czy nawet z unihokeja dając 
grant na darts.      
 

Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Panie dyrektorze, mam takie pytanie, czy mógłby pan powiedzieć, czy państwo 
widzicie w ogóle poza tymi uznanymi dyscyplinami, gdzie dostają dotacje, 
obojętnie w jakiej postaci czy startują w narodowych rozstrzygnięciach, czy pan 
widzi jakąś dyscyplinę, w którą warto by było wejść?   
 

Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku 
Wspomniałem o specyficznej dyscyplinie, która z jednej strony jest niszową jeśli 
brać pod uwagę ilość zawodników występujących w tej dyscyplinie, a jeśli chodzi o 
popularność to jest na 2 miejscu w Polsce. Mówię o żużlu, bo to naprawdę tych 
młodych adeptów żużlowych jest kilkunastu, mimo, że się uczy kilkudziesięciu, a w 
Polsce kilkuset, to u nas kilkuset jest młodych piłkarzy w jednym klubie. Więc to 
jest dosyć specyficzna dyscyplina sportu stwarzająca mnóstwo kibiców i ona się nie 
mieści w dyscyplinach olimpijskich ani w tych niszowych. Jest to taka specjalna 
dyscyplina, na którą powinniśmy patrzeć, uważam, sympatycznym okiem ponieważ 
kilka tysięcy chodzi gdańszczan na mecze żużlowe. Jest to oczywiście bardzo dobra 
dyscyplina w dziedzinie sportów motorowych. Natomiast jeśli chodzi o granty to w 
ubiegłym roku GKS Wybrzeże wystąpiło o te granty, ale je przyznawaliśmy na 
szkolenie i na imprezy młodzieżowe typu finały rozgrywek młodzieżowych w 
Gdańsku.   
 

Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Żużel powinien być w pewnym sensie samowystarczalny przy dzisiejszych trendach, 
gdzie się za juniora płaci 500-600 tys. zł to tylko wziąć się za szkolenie, które nie 
jest wcale takie drogie i to naprawdę w krótkim czasie, a znam się troszkę na tym. 
A akurat wspólnie z Podleckim zaczynałem w żużlu. Mi to troszeczkę nie pasowało. 
Poszedłem w MotoCross, dlatego wydaje mi się, że znam się troszkę na żużlu, to 
znaczy zdawać by się mogło, że się znam. Uważam ten punkt za wyczerpany. 
Dziękuję. Wobec tego przechodzimy do pkt. 4.          

 
PUNKT  - 4 

 
Przedstawienie systemu sportu młodzieżowego opracowanego przez 
Gdańską Radę Sportu. 
 

Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku 
Proszę państwa ja tylko przedstawię, pan Ryszard Sobczak, Sekretarz 
Gdańskiej Rady Sportu, medalista olimpijski, współtwórca i główny animator 
tego systemu.   
 

Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
I szermierki, w szczególny sposób w Gdańsku.  
 

W tym punkcie została przedstawiona prezentacja, która stanowi załącznik 
nr 4 do protokołu.  
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Pan Ryszard Sobczak – Sekretarz Gdańskiej Rady Sportu 
Panie przewodniczący, panie i panowie radni, szanowni państwo, kiedy 
powstawała Gdańska Rada Sportu pan Prezydent zapraszając nas do prac w 
tym gremium zwrócił się przede wszystkim z prośbą o stworzenie pewnego 
opracowania, które byłoby pomocnym narzędziem najoględniej mówiąc w 
zarządzaniu czy decydowaniu o sporcie w okresie krótkoterminowym i 
długoterminowym. Nasze prace w Gdańskiej Radzie Sportu, w imieniu której 
tutaj chciałbym zaprezentować założenia i treść takiego dokumentu pod 
roboczym tytułem Priorytety strategiczne dla Gdańska w zakresie sportu. 
Nasze prace poszły w tym kierunku, że w związku z tym, że sport jest jak 
rzadko która dyscyplina, dziedzina życia sprawą wymierną, a w Radzie Sportu 
zasiadają ludzie sportu więc stwierdziliśmy, że sportowcy nie mogą się bać 
jeżeli to jest możliwe, a w wielu momentach jest to możliwe, bać się 
poddania obiektywnej ocenie, dlatego większość wysiłku włożyliśmy w to, 
żeby stworzyć pewne narzędzie w postaci tabel, gdzie w sportach 
olimpijskich i paraolimpijskich w prosty sposób dałoby się wykazać, a tu 
mamy stan sportowy jaki Gdańsk posiada i ewentualnie perspektywy tego 
rozwoju. Zgodnie stwierdziliśmy, że z uwagi na to, że sporty olimpijskie i 
paraolimpijskie, do tego należałoby jeszcze poprawnie dodać dyscypliny 
sportu dla niesłyszących, ponieważ w tej dziedzinie życia również odbywają 
się osobne igrzyska, należy na tym się skupić, gdyż one powodują, że są to 
najpoprawniejsze dyscypliny olimpijskie i paraolimpijskie i są najlepiej 
wystandaryzowane i najszybciej można by, a większość klubów uprawia 
dyscypliny olimpijskie i paraolimpijskie, najszybciej można by te dziedziny 
sportu poddać obiektywnej ocenie. W pierwszym punkcie pozwoliliśmy sobie 
zredagować takie stwierdzenie, warto byłoby umocnić pozycję Gdańska jako 
ośrodka ważnego ośrodka sportu wyczynowego i celem miasta w tym zakresie: 
wzrost wyników sportowych w najpopularniejszych dyscyplinach sportu w 
szczególności olimpijskich i paraolimpijskich. Tabele, o których wspomniałem 
myślę, że są przydatne i pokazują rzeczywiście stan posiadania. Była to praca 
zbiorowa, ponieważ został powołany zespół do dyscyplin indywidualnych, 
osobny zespól, za chwilę powiem, do zespołowych gier sportowych. 
Musieliśmy nad tym troszkę popracować, ponieważ takich narzędzi nie mają 
nawet polskie związki sportowe, nie ma ich ministerstwo. Generalnie, żeby tu 
nie przedłużać w zakresie tej metodologii podejścia, problem polega na tym, 
żeby wywarzyć proporcje pomiędzy złotym medalem olimpijskim, który 
oceniliśmy na 110 pkt nazwijmy to roboczo w punktacji Gdańskiej Rady 
Sportu i porównać ten złoty medal olimpijski z najmniej punktowanym 
osiągnięciem, a nie jest byle jakie osiągnięcie, bo jest to brązowy medal 
Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży Mistrzostw Polski do lat 17 czy 16 w 
zależności od dyscypliny sportu. Stwierdziliśmy, że środowiska, które, a widać 
to w perspektywie obserwacji nie potrafią wypracować co najmniej 
osiągnięcia w kategorii do lat 17 to oznacza, że na pewno nie jest to 
szkolenie ukierunkowane długofalowe w rozumieniu wychowaniu olimpijczyka 
i jak państwo zobaczycie biorąc pod uwagę tą punktację oraz gier 
zespołowych bodaj niecałe 40 podmiotów uzyskało wyniki sportowe, które są 
obiektywne poza wszelkim widzimisię oceniających i kibiców osiągnęło wyniki 
sportowe, żeby zdobyć punkty w tej punktacji Gdańskiej Rady Sportu. Dwa 
słowa jeszcze o tej metodologii. Staraliśmy się skupić na tych opracowaniach 
w ten sposób, żeby te szanse były równe, żeby nie dochodziło do manipulacji 
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chociażby z uwagi na skład załogi sztafety, itd., które mogą mieć różną 
liczebność, bo czy ósemka czy duet np. zdobywa jeden medal i to jest medal 
dla Gdańska i musieliśmy wyeliminować imprezy takie w niektórych 
dyscyplinach, gdzie Mistrzostwa Polski odbywają się dwukrotnie, bo odbywają 
się na przykład w hali i na powietrzu, na krótkim basenie, bądź na długim 
basenie, bo wtedy uciekłby nam pewien obiektywizm, możliwość porównania 
dyscyplin między sobą. To jest punktacja dla gier zespołowych. Tutaj też 
pracował osobny zespół, który rekrutował się z różnych ludzi od fachowego 
szkolenia w poszczególnych grach zespołowych. To z kolei było wyzwaniem 
dla Gdańskiej Rady Sportu i tego zespołu, który doprosiliśmy do pracy było to, 
że zwłaszcza w imprezach zagranicznych każda dyscyplina sportu koszykówka, 
hokej, piłka siatkowa, piłka nożna, rugby rozgrywa zawody mistrzowskie w 
kategorii kadet, junior, młodzieżowiec w różnych kategoriach i różnie je 
traktuje. Do tej tabeli są tylko takie uwagi, że w związku z tym, że wykaz 
imprez mistrzowskich, liczba tych imprez różni się np. Mistrzostw Świata w 
koszykówce są do lat 16, 18, np. 20, 23 to musieliśmy ograniczyć do trzech 
takich mistrzowskich imprez, żeby każda z dyscyplin w zakresie zespołowych 
gier sportowych mogła być tu porównywana. Jeżeli chodzi o udział, wydaje 
nam się, że dobrze oceniliśmy również fakt, że reprezentant gdańskiego 
klubu, gdańszczanin, reprezentuje na poziomie krajowym region swój, 
ponieważ w olimpiadzie młodzieży w Mistrzostwach Polski do lat 16-17 walczą 
reprezentacje województw, żeby znalazł się w reprezentacji województwa, a 
jeżeli chodzi o imprezy Mistrzostwa Europy, Mistrzostwa Świata, że taki 
gdańszczanin znalazł się w reprezentacji kraju, czyli w reprezentacji Polski i 
klub za takiego wychowanka również otrzymuje punkty. I tu przechodzę już 
do dorobku w zakresie dyscyplin indywidualnych i tu są wymienione wszystkie 
kluby, które zdołały zdobyć punkty wymagające pod względem sportowym 
punktacji. Pobieżna obserwacja już pokazuje, że w tej lewej części 
punktacji, gdzie są Igrzyska, Mistrzostwa Świata, Mistrzostwa Europy, 
Mistrzostwa Świata w różnych kategoriach ta górna część klubów zdobywa 
punkty. Jest sporo dyscyplin olimpijskich indywidualnych, które mają 
wyłącznie wyniki w Mistrzostwach Polski w różnych kategoriach wieku. Tu jest 
klasyfikacja dyscyplin sportu w ramach zespołowych gier sportowych. Tak jak 
w indywidualnych również punktowaliśmy jako najmniejsze osiągnięcie 
Ogólnopolską Olimpiadę Młodzieży i tutaj, akurat tu są dane za 2012 rok 
widać, że nikomu z młodzieży trenującej w zespołowych grach sportowych nie 
udało się albo awansować do reprezentacji Polski, albo, co jest raczej ta 
przyczyna, ta reprezentacja Polski do lat 17, 19 czy 21 w tych dyscyplinach 
zespołowych ta reprezentacja Polski jest, przynajmniej w 2012 roku była na 
tyle niskim poziomie, że nie znalazła się w czołowej 32 na świecie. 
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Mam pytanie odnośnie slajdu. Tutaj mamy przykład piłka siatkowa i rugby. 
Mistrzostwa Polski rozumiem, że to są młodzieżowe?   
 
Pan Ryszard Sobczak – Sekretarz Gdańskiej Rady Sportu 
Ta pierwsza rubryka, gdzie pojawiały się punkty to są Mistrzostwa Polski w 
najwyższej klasie rozgrywkowej czyli to jest ekstraliga, superliga albo liga. 
Ta nomenklatura jest różna. Potem są Mistrzostwa Polski juniorów i juniorów 
młodszych i olimpiada młodzieży w zespołowych grach sportowych. 
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Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Z tego co pamiętam to Trefl w piłce siatkowej chyba wygrał najwyższą 
kategorię …. 
 
Pan Adam Maksim – Kierownik Referatu Sportu i Kultury Fizycznej w Biurze 
Prezydenta ds. Sport w Urzędzie Miejskim w Gdańsku 
Przepraszam, że przerwę. To są wyniki sportowe 2012-2013 i jak będziemy 
robili badania za rok 2013 to tam się znajdą.  
 
Pan Ryszard Sobczak – Sekretarz Gdańskiej Rady Sportu 
Tak, tu są dane z 2012 roku, tak żeby gołym okiem to zobaczyć. Zgodnym 
zdaniem Gdańskiej Rady Sportu wskazanie dyscyplin priorytetowych 
oczywiście z pewną pokorą i braniem poprawki, że dane statystyczne nawet 
za trzy lata ostatnie, czyli za lata 2011, 2012, 2013, bo kończy się 
opracowanie roku 2013, że nie mówi wszystkiego o sporcie gdańskim. Nie 
mówi też wszystkiego o dyscyplinach olimpijskich, ale wydaje nam się po tej 
obserwacji, z której 80% klubów w dyscyplinach olimpijskich nie przekracza 
wynikowo pułapu Międzywojewódzkich Mistrzostw Młodzików czyli kategorii 
do lat 14. Dlatego nie widzimy w tej klasyfikacji dalszej widać zjawisko, że 
dla części środowisk mniejszego czy większego wsparcia działalność 
szkoleniowa stała się jakby bardziej działalnością gospodarczą bez 
ukierunkowania na cel długoterminowy. Działalność gospodarcza nie jest sama 
w sobie niczym złym pod warunkiem, że wsparcie na sport wyczynowy ma 
przełożenie przez lata na postęp tego klubu w swoich osiągnięciach, a te 
osiągnięcia np. za 2012 rok widzieliśmy. Ten czynnik, bo przechodzę do 
załącznika nr 2, to jest czynnik motywujący dla środowiska, że poddanie się 
takie punktacji powoduje, że każdy ma szansę. Każdy, kto przyjmie jakiś 
sensowny cel i rozpocznie jego realizację, a miasto będzie to nadzorować, bo 
taką diagnostykę można robić co roku, będzie mógł liczyć na wsparcie, 
pokazywać, że rzeczywiście te środki i działania, nie tylko o charakterze 
finansowym są dobrze zainwestowane i przynoszą efekty, czyli kluby wiedzą 
do czego dążyć, bo z całą pewnością to powtórzę jest część środowisk 
sportowych, dyscyplin, która na pewno nie jest nastawiona na rozwój. 
Liczymy na to, że wprowadzenie takiego opracowania i poddanie takiej 
surowej ocenie spowoduje, że będzie opłacało się na przykład zainwestować 
w trenera, żeby pojechał na szkolenie do kraju, który w jakieś dziedzinie jest 
dobry, będzie właśnie opłacało się inwestować w kadrę, która szkoleniowo 
jest na miejscu, poszukać nowych kontaktów, poszukać w końcu rozwiązania 
swoich problemów często organizacyjnych nieskomplikowanych, a nie liczyć 
na tylko czasami jak to widzimy, bo trafiają do nas różne podania, że 
nazwiemy problem i wyślemy do Gdańskiej Rady Sportu lub do Biura i 
oczekuję rozwiązania. Wiemy dobrze, że w polskim życiu społecznym 
specjalistów od definiowania problemów jest dużo. W sporcie też tak jest. 
Mniej jest takich, którzy podpowiedzieliby jakieś rozwiązanie. Sądzimy 
również, że byłby to czynnik optymalizacyjny dla władz najogólniej mówiąc, 
dla tych gremiów w strukturach społecznych Gdańska, Zarządu miasta, Rady 
Miasta Gdańska lub innych agend, że ten instrument, ich opracowanie oraz 
punktacja przydałaby się dlatego, że to by powodowało, że można by bardziej 
kontrolować te nakłady, czy one przynoszą rzeczywiście oczekiwane rezultaty  
i można by pójść w kierunku takiej synergii. Omawialiśmy niejednokrotnie na 
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spotkaniach Gdańskiej Rady Sportu właśnie, że ważne jest zarówno to jakie 
środowiska dostaną wsparcie na szkolenie, jakie mają wyniki, ale również to 
gdzie powstają sale sportowe, w jakich dyscyplinach mamy klasy sportowe, 
które są być albo nie być dla części dyscyplin, przede wszystkim, nawet dla 
tych, które były w czołówce tej tabeli. No i oczywiście dotyczy to promocji, 
czy większych czy mniejszych inwestycji. Dyskutowaliśmy również długo na 
temat czasookresu obowiązywania chociażby takich dyscyplin priorytetowych 
czy tego opracowania, z uwagi na to, że złe zaplanowanie organizacyjne i 
finansowe powoduje, żeby podjąć decyzje na 2014 rok nie da się z dnia na 
dzień 31 grudnia spojrzeć na to co było w 2013 r. i te dwa lata to jest 
minimum. Wydaje nam się, że dla lepszej oceny spokojnego działania, 
takiego zintegrowanego, opartego na jakiejś symetrii to właśnie byłby okres 
kadencji władz. To jest jedna z dyscyplin, która została ukształtowana przez 
tą hierarchię sportową. Ich kolejność jest alfabetyczna i jest to dyscyplina, 
która, dyscypliny, które są tutaj wpisane roboczo. W sportach indywidualnych 
wyraźnie granica przebiega pomiędzy dyscyplinami, które zaistniały w 
zawodach niezawodowych, minimum w Mistrzostwach Europy do lat 17, w 
Mistrzostwach Świata. I tutaj właśnie judo, lekka, szermierka, wioślarstwo, 
żeglarstwo i oczywiście w dalszych kategoriach też, a w zespołowych grach 
sportowych ten podział przebiega, że te dyscypliny, które są tu wymienione: 
nożna, ręczna, siatkowa, rugby, to są dyscypliny, które mają szkolenie 
wielopokoleniowe to znaczy takie, że jest grupa juniorów młodszych, a 
podmiot na zasadzie bezpośredniej współpracy gra w najwyższej klasie 
rozgrywkowej.  
 
Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Dlaczego nie ma tu koszykówki?     
 
Pan Ryszard Sobczak – Sekretarz Gdańskiej Rady Sportu 
Bo koszykówka właśnie nie gra w żadnej poważnej klasie rozgrywkowej. Jest 
dużo klubów na poziomie wiekowym niższym, ale nie ma przełożenia 
koszykówka, tutaj byśmy się cofnęli, dość marnie, zdecydowanie najsłabiej 
siłą dwóch klubów zdobyła najmniejszą liczbę punktów. To jest wartość 
czterokrotnie niższa niż na przykład ręczna i jeden z klubów zdobył punkty za 
Mistrzostwa Polski do lat 17, a drugi do lat 16. Nie ma osiągnięć powyżej 17 
roku życia. I tutaj nawiążę do tego o co pytał pan przewodniczący, 
odpowiadał pan dyrektor Trojanowski, że w toku tych dyskusji pojawiały się 
właśnie takie dziedziny życia sportowego i społecznego jak żużel. Gdańska 
Rada Sportu przygotowała również takie czynniki, które można by zastosować 
wobec takich dyscyplin jak żużel, które nie są dyscyplinami olimpijskimi, nie 
są również promowane w punktacji sportu dzieci i młodzieży, ponieważ to 
jest, bardziej byśmy to nazwali takim językiem potocznym, to jest typowa 
dyscyplina komercyjna. Trzeba mieć dobrych zawodników, jechać dobrze w 
lidze I czy II i kibice się na to mobilizują i na to przychodzą i wśród tych 
czynników na pewno stawiałbym na żużel, ale to jest ciągłość i tradycja, tu 
jest duża tradycja, walory promocyjne i eksploatacja infrastruktury, bo może 
być tak, że dyscyplina nie jest olimpijska, ale jest na przykład ważna dla 
władz Gdańska ze względu na to, że zarządza lub ożywia jakiś ważny obiekt, 
który bez tego środowiska, bez tego stowarzyszenia, klubu, fundacji lub 
spółki po prostu przestałby żyć. Tutaj już zmierzam do podsumowania. 
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Wydaje nam się skromnie, że taki dokument przydałby się i zresztą takie było 
oczekiwanie Prezydenta Adamowicza w zarządzaniu sportem. Może przydałby 
się również właśnie w pozostałych dziedzinach, żeby spojrzeć na sport 
całościowo, czyli jeżeli dobrze się udadzą klasy sportowe na przykład i będzie 
dobry obiekt i takim najświeższym przykładem jest chyba wioślarstwo, 
program rozwoju od gimnazjum do szkolenia mistrza przyjęło i już z 
powodzeniem realizuje i są już sukcesy do lat 20, do lat 23 i to tylko 
potwierdza takie działania i chcieliśmy tutaj zawrzeć swój głos jak już mamy 
okazję, że wiele działań, inicjatyw, z którymi wyszło czy Rada Miasta czy 
Zarząd Miasta warto kontynuować, bo one w sposób trwały i kulturalny 
buduję, to dopiero po latach widać pewien klimat dla sportu w Gdańsku. Do 
nich należą na pewno stypendia, z których Gdańsk może być dumny. Ludzie 
na pewno w Gdańsku odpływ zawodników w tych dyscyplinach olimpijskich w 
tym okresie przejściowym juniora do seniora jest stosunkowo najmniejszy. 
Jeżeli spojrzymy na medale Mistrzostw Świata Juniorów widać, że sprawdza 
się jako środowiskowe spotkanie Gdańska Gala Sportu to połączenie jakby z 
jednej strony wydarzeń prestiżowych i towarzyskich i nagradzanie trenerów. 
Tu powinienem dodać również czasami ludzi sportu, animatorów, działaczy, 
bo większość samorządów skupia się tylko na zawodnikach tak jakby oni 
urodzili się na pniu nagle i sami osiągali sukcesy, a Gdańsk fajnie, że wspiera 
również te osoby, które są w cieniu i wspierają. I jeszcze chciałbym tu 
zdeklarować, co prawda kończy się nasza kadencja, został już niecały rok 
Gdańskiej Rady Sportu to na pewno chciałbym zadeklarować też 
zaangażowanie Gdańskiej Rady Sportu w te prace, które już troszeczkę 
zaczęliśmy omawiać w zakresie tej strategii 2015 – 2030. Leżą nam na sercu, 
rzeczy, które może nawet troszeczkę wychodzimy przed szereg, ale 
analizowaliśmy takie rzeczy jak właśnie dostępność do klubu. Widać, że 
Gdańsk, który się rozwija w kierunku południowym, a mapa klubów została w 
starej części Gdańska. Chodzi też o dostępność właśnie do sportu i tu mam na 
myśli te zjawiska demograficzne, urbanistyczne a dostęp do sportu no i 
opracowanie, którego niestety nie ma, łatwiej by nam było, gdyby Polski rząd 
miał takie opracowanie, że taka aglomeracja jak Gdańsk powinna mieć tyle 
klubów na 10 tys. mieszkańców, tyle sal sportowych, tyle szkół sportowych 
itd., ale tego nie ma, a warto na to spojrzeć, bo na pewno Gdańsk mógłby 
być miastem jeszcze bardziej usportowionym. Tu chciałem państwu 
podziękować, jeżeli przedłożyłem to i tak w telegraficznym skrócie.    
 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Bardzo dziękuję. Pytania członków Komisji. Proszę. 
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Oczywiście nie chcę jakoś specjalnie polemizować, bo ta tabela rzeczywiście 
zawiera obiektywne dane, na podstawie których można rzeczywiście dokonać 
oceny. Natomiast tu padło podczas prezentacji pytanie z ust Krzysztofa, a 
dlaczego nie koszykówka i odpowiedź była taka, że mamy kluby, które są na 
tych najniższych poziomach rozgrywkowych, ale ja mam wrażenie, że no 
właśnie tutaj może być taki troszeczkę błąd systemu, bo pewne rzeczy są jak 
gdyby decyzjami strategicznymi. Mamy na przykład Ergo Arenę, gdzie są trzy 
kluby Trefla i wiadomo, że następuje jakiś podział, tak. Ja swego czasu też 
spotykam się ze środowiskiem koszykarskim, które szukało jakiegoś miejsca, 



12 
 

żeby na przykład powołać klub ligowy w Gdańsku, a z tego co pamiętam 
licencja kosztuje 1,5 mln zł żeby startować w ekstraklasie koszykowej i po 
prostu jakby strategiczną decyzją miasta było to, żeby wzajemnie nie 
niszczyć sobie tych rynków, że w Gdańsku stawiamy na przykład na 
siatkówkę, w Sopocie na przykład na koszykówkę, w związku z tym tutaj 
ciężko by było takie wsparcie miastem, ale pytanie czy jesteśmy 
zainteresowani wsparciem tego, żeby rzeczywiście kluby na dole promowały 
zawodników na tyle, żeby dostarczać potem tym klubom nawet nie wiem, 
trójmiejskim czy nawet innym w Polsce, ale żeby tutaj gdzieś nie zgubić tego 
jak gdyby strategicznego celu. 
 
Pan Ryszard Sobczak – Sekretarz Gdańskiej Rady Sportu 
Może dwa słowa. Gdańska Rada Sportu zna swoje miejsce w szeregu. To 
opracowanie, które jest, jest jakby pewnym narzędziem, z którego 
decydenci, którzy dalej przecież w ramach swoich kompetencji podejmują 
decyzje, mogą skorzystać albo nie i ta punktacja też nie oznacza, ta strategia 
to nie jest automatyzm finansowy, że jeśli ktoś ma 5 pkt itd. dalej działa 
autonomicznie. Oczywiście rada Miasta czy Biuro Prezydenta, jest komisja 
grantowa. Więc pytanie na ile to narzędzie się przyda. Myślimy, że tak, ale 
dalej te gremia, które decydują o finansowaniu o strategicznych decyzjach 
podejmują decyzje mniej czy bardziej przy pomocy narzędzi, które teraz 
zaproponujemy. Także tak jak powiedziałem to nie jest automat. Ta strategia 
nie jest przeciwko komuś skierowana. Ona jest tak ułożona, że każdy ma 
szansę zaistnieć. To jest to co mieliśmy pretensje jako środowisko gdańskie 
do tego opracowania, które chyba pani minister przygotowała, że był podział 
na dyscypliny, ale nikt nie wiedział jaka jest granica między srebrnym a 
brązowym, co trzeba zrobić, żeby spaść lub wejść i na ile to obowiązuje. 
Myślę, że to opracowanie tutaj jest ciut lepsze i oczywiście Gdańska Rada 
Sportu nie czuje się na siłach wyłączać te gremia, które decydują. Z tego co 
wiem, to chyba najlepiej pan dyrektor Trojanowski powiedział jak to jest z 
koszykówką. Z tego co wiem to nit ze środowiska sportowego generalnie 
chyba się nie skarży, że ma zamknięte drzwi w biurze. Wszystko można 
mówić. Nie ma sytuacji, w której ktoś by powiedział, słuchajcie mamy 
pomysł, i myślę, że Biuro by pomogło nawet były takie sytuacje, w którym 
Biuro zaufało, że coś jest na razie tylko na papierze w wizjonerskim obrazie i 
myślę, że Biuro by pomogło. Takim przykładem, który przerabialiśmy 
niedawno też z udziałem Andrzeja Kowalczysa i nawet byliśmy oddelegowani 
do kontaktu roboczego ze Stoczniowcem, żeby porozmawiać z tymi nowymi 
władzami klubu hokejowego, Gdański Klub Hokejowy – taka chyba była nazwa 
tej spółki przez moment. Myśmy tam nawet byli oddelegowani i myślę, że 
Gdańska Rada Sportu wtedy była bezradna i myślę, że czasami może mieć 
Biuro taką sytuację, chociaż nie znam wielu decyzji, bo to są delegaci 
Prezydenta jakby do tej dziedziny, którzy zawodowo za to odpowiadają. 
Czasami jeżeli nie ma woli środowiska, albo pomysłu nie da się siłami Rady 
pociągnąć kogoś za uszy. Ludzie się okazują nie wiadomo dlaczego, co w 
sporcie jest bolesne, wolą mieć gorzej niż lepiej. Nagle okazuje się, że za 
tym stoi, co tu dużo mówić, czasami jakiś wąski interes, albo i to widać w tej 
punktacji jakbyśmy się przyjrzeli dlaczego tak jest, że pewne środowiska 
szkolą tylko do któregoś momentu, aż się prosi o pewną umowę o współpracy, 
a środowiska, które szkolą seniorów czyli w młodzieżowcach 20 wzwyż mają 
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brak dopływu tej świeżej młodości, krwi itd. I żebyśmy nie wiem co zrobili, a 
przecież ich nie zmusimy. Potem się okazuje, że od lat jakiś pan nie podaje 
ręki drugiemu panu i żebyśmy przegrywali i byli najgorsi w Polsce to i tak 
sobie nie pomogą.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Większość Polaków to kraj Karguli. Bardzo dziękuję panu Ryszardowi za to 
przedstawienie i myślę, że dobrze by było gdyby, znaczy najczęściej te 
dyscypliny sportu takie wygrywają gdzie są „świrusy”, gdzie są koniecznie 
ludzie starsi, którzy koniecznie chcą, żeby to się działo. Takim przykładem 
jest również pan Sobczak, któremu się udało wejść w swoją dyscyplinę, 
oparcie jest bardzo zdrowe, bo młodzieży ma sporo. Muszą być ludzie 
poszczególni, którzy potrafią zorganizować wokół siebie grupy zapaleńców. 
Wszyscy znamy tą sytuację w hokeju.  
 
Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku 
Mogę powiedzieć tak, że przewodniczący tej spółki hokejowej, która była, 
mimo, że nie był z mojej współpracy na początku zadowolony teraz przyznaje 
mi rację, że po prostu to była grupa oszustów, tak on to nazywa. Hokej jest 
to dyscyplina bardzo droga. Może sobie na to pozwolić kilka, może kilkanaście 
klubów w Polsce. Jest też skłócone środowisko, musimy sobie zdawać sprawę, 
że ta opozycja w stosunku do kierownictwa Stoczniowca musiała w jakiś 
sposób nie tylko pogodzić się z tą sytuacją, ale dzisiaj utworzyła drużyny 
amatorskie i rozgrywają swoje mecze płacąc Stoczniowcowi za korzystanie z 
tafli. Taka jest sytuacja. Zresztą tak jak słuchałem prezentacji Ryszarda 
Sobczaka to tak sobie pomyślałem, że dzisiaj właściwie w dobie współpracy 
między klubami to my powinniśmy przygotowywać strategię regionu czy 
aglomeracji całej bo generalnie rzecz biorąc my dzisiaj przygotowując młode 
siatkarki, to co zasilamy? Nie drużynę gdańską seniorską tylko jakąkolwiek 
inną. Natomiast gdyby były zdrowe układy można by było zrobić drugą 
drużynę, grającą w II lidze Gedania Atom Gdańsk i już mamy je gdzieś i ten 
interes jest wspólny. Natomiast koszykówka to jest strasznie trudny temat. Ja 
boleję nad tym, bo sam jestem sympatykiem tej dyscypliny sportu i może 
dlatego, że jestem sympatykiem to trochę o tych korzeniach wiem. Nam się 
środowisko rozjechało. Z dwóch, trzech klubów powstało siedem, osiem 
bardzo słabych i wszystkie one próbują sięgać po środki miejskie, bo nie mają 
swoich, bo nie są w stanie podołać tym wszystkim wydatkom z jednej strony, 
a z drugiej strony są same skargi i narzekania tych klubów, że ci koszykarze 
trochę lepsi odchodzą od nas na przykład do Sopotu, ale z drugiej strony 
trudno się dziwić młodym zawodnikom, no każdego młodego piłkarza w 
Hiszpanii jest granie w Realu Madryt lub Barcelonie. Zależy w jakim klubie 
jest wychowywany. Tylko to powinno być na rozsądnych warunkach 
finansowych. My inwestujemy w szkolenie przez 2-3 lata w takich zawodników 
i oni potem przechodzą za 3 tys., za 2 tys. Są te reguły źle ustawione. Rola 
Okręgowego Związku Koszykówki, który też jest skonfliktowany z częścią 
klubów i z częścią nie i teraz trzeba być super mądrym specem w polityce 
poszczególnych klubów i związków, żeby wiedzieć, kto jest zwolennikiem 
tych rozwiązań czy nie. To wcale nie jest przypadek gdański. W Gdyni mamy 
też rozłam w koszykówce kobiecej, też dwa centra. Część z tych dziewczyn, 
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już słyszę, że przeniosła się do Kolbud, czyli do nas. To jest coś takiego, że 
aspiracje, albo jeszcze inaczej. Proza życia, dlatego, że z zasady prezesi tych 
klubów są jednocześnie trenerami. Jeśli klub się stara o środki, to 
jednocześnie stara się o środki dla prezesa, tylko dla trenera, czyli dla siebie. 
W momencie, kiedy jest jeden klub, gdzie jest jeden prezes to być może to 
koliduje. Myśmy wielokrotnie z Markiem Bumblisem starali się wskrzesić 
Korsarza, tak. Z drugiej strony byłem bardzo zadowolony, że Andrzej 
Kwaśniewski gra w drugiej lidze, bo myślę, że gra Polakami, a jak będzie grał 
w pierwszej czy wyżej to będzie musiał kupić zagranicznych zawodników.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Panie dyrektorze dziękuję bardzo. Myślę, że możemy przejść do pkt. 5.                            
 

 

PUNKT  - 5 
 

Informacja nt. inicjatywy Prezydenta Miasta Gdańska, aby wszystkie gdańskie 
kluby piłkarskie działały wg jednego systemu i ze sobą współpracowały oraz 
utworzenia w przyszłości szkoły kształcącej młodych piłkarzy. 
 

Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku 
To jest ważna rzecz. To jest ta wartość dodana jeszcze do Euro 2012 do Mistrzostw 
Europy. Prezydent Gdańska po prostu wymusił spotkanie wszystkich klubów 
piłkarskich gdańskich po to, żeby w miarę możliwości spisać katalog problemów, z 
którymi się borykają te kluby w szkoleniu młodych zawodników, bo brakuje nam po 
prostu dobrze wyszkolonych zawodników. Kluby generalnie stwierdziły, że trenerów 
mają genialnych, a problem jest w finansach itd. Tym niemniej środowisko 
trenerskie opowiedziało się za jednym nieważna jest ilość punktów, ważne jest 
wychowanie reprezentanta Polski, zawodnika o najwyższym stopniu. Do tego trzeba 
zabrać się już od najmłodszych lat. I tak powstał projekt Top Talent, którego 
współautorem i głównym liderem jest pan dr Bartosz Dolański z Akademii 
Wychowania Fizycznego i Sportu i ten projekt niedługo będzie podpisany pomiędzy 
trzema instytucjami Prezydentem Gdańska, Akademią Wychowania Fizycznego i 
Pomorskim Okręgowym Związkiem Piłki Nożnej. O szczegółach poprosiłbym dr 
Dolańskiego.   
 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Proszę bardzo panie doktorze. 
 
Dr Bartosz Dolański – Kierownik Pracowni Piłki Nożnej, Wydział Wychowania 
Fizycznego w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku      
Przedstawił prezentację, która stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  
Panie Przewodniczący, drodzy państwo bardzo dziękuję za zaproszenie. Tak jak 
pan dyrektor powiedział, chciałbym powiedzieć o koncepcji identyfikowania i 
wspierania uzdolnionych młodych piłkarzy nożnych w Gdańsku. Tak jak dyrektor 
powiedział rok temu miało miejsce spotkanie Prezydenta Gdańska z klubami 
szkolącymi młodzież, z Pomorskim Związkiem Piłki Nożnej i z władzami Akademii 
Wychowania Fizycznego i Sportu. Celem było zdefiniowanie problemów i to o czym 
chciałbym mówić naprawdę bardzo krótko jest program rozwoju wyróżniających się 
zawodników z klubów z Gdańska. Proszę zobaczyć na tą tabelę. To jest ranking 15 
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obecnie najlepszych reprezentacji świata, ranking FIFA. Polska jest na bardzo 
odległym miejscu. I gdybyśmy patrzyli tylko na reprezentacje, na kraje takie jak 
Niemcy, jak Brazylia, w których wszystkich piłkarzy zarówno tych amatorów jak i 
profesjonalnych jest kilkanaście milionów to byśmy nie mieli czego szukać. A 
proszę zwrócić uwagę na reprezentację Urugwaju, których profesjonalnych piłkarzy 
jest 41 tys. Ogólnie uprawia piłkę nożną 241 tys., a w Polsce 2 mln. Na żółto są 
reprezentacja, które są w czołowej 12, a piłkarzy mają mniej niż reprezentacja 
Polski. Dlatego też powstaje ten projekt, żeby znaleźć receptę, znaleźć 
odpowiedź, znaleźć drogę do tego, żeby tych utalentowanych piłkarzy dobrze 
pokierować, objąć profesjonalną opieką. W Gdańsku mamy 14 klubów szkolących 
młodzież, takich klubów, które są zarejestrowane w Pomorskim Związku Piłki 
Nożnej. Są pojedyncze jeszcze kluby np. Sparta Gdańsk, która szkoli młodzież, ale 
nie jest w strukturach Pomorskiego Związku Piłki Nożnej, w związku z tym nie 
została ujęta. I mając takie wsparcie z Urzędu Miasta, z Akademii Wychowania 
Fizycznego i Sportu, z Pomorskiego Związku Piłki Nożnej, a przede wszystkim 
bardzo dużą wolę wydaje się, że można naprawdę pomów tym młodym, 
utalentowanym zawodnikom. Wszystkich tych zawodników jest ok. 1500 i co my 
chcemy zrobić? Założyliśmy, że wsparciem zostaną objęci zawodnicy pomiędzy 11 1 
16 rokiem życia, czyli w 6 kategoriach. Uważamy, że 11 rok życia to jest taki rok, 
w którym młody chłopczyk czy młoda też dziewczynka, ale tutaj koncentrujemy się 
na chłopcach jest po 2 -3 latach szkolenia i jeżeli jest motywowany do tego, że 
chce być zawodnikiem to już możemy określić, że być może się nadaje. Z kolei 16 
rok życia jest takim wiekiem, w którym bardzo wielu zawodników znanych już 
przechodzi do zespołów seniorskich. Także założyliśmy, ze w tych 6 kategoriach 
będziemy szukać tych utalentowanych zawodników łącznie jest ich ponad 800. Co 
zrobiliśmy w 1 etapie. W pierwszym etapie poddaliśmy ich testom, bardzo prostym 
testom, takim testom też, które może wykonać każdy nauczyciel na orliku. To są 
testy szybkości, testy mocy, testy zwinności i 2 testy oceniające umiejętności 
techniczne piłkarza. Stworzyliśmy ranking i tutaj proszę zobaczyć przykładowy 
ranking 20 najlepszych zawodników jeśli chodzi o szybkość, a szybkość jest bardzo 
istotna w piłce nożnej. I proszę zobaczyć, że to nie są zawodnicy z jednego tylko 
klubu. To są zawodnicy z wielu klubów. Od razu mamy tutaj średnią arytmetyczną i 
moim marzeniem jest też to, żeby każdy nauczyciel w każdej szkole podstawowej 
w Gdańsku raz w roku wykonał takie testy. Jeżeli będzie miał utalentowanego 
zawodnika, tak jak tutaj trener Sobczak powiedział, dobrze by było, żeby wskazał 
mu klub, który leży blisko jego miejsca zamieszkania, bo w tak młodym wieku 
lepiej żeby dojeżdżał do klubu, który jest w rejonie jego zamieszkania. Tak jak 
tutaj trener Sobczak powiedział, są takie żółte plamy. To są osiedla południowe, w 
których w ogóle nie ma klubów piłkarskich. Tam może jest szkolenie, być może 
kluby piłkarskie wynajmują tam sale, ale nie ma klubów, tam jest zdecydowanie 
taki potencjał do tego, żeby kluby tam jeszcze bardziej zainteresowały się 
szkoleniem. Razem ze studentami robimy taki wykaz, bo mam 34 dzielnice/osiedla 
w naszym mieście i tutaj jest przykład Zaspy Rozstajów jest pokazana szkoła, jest 
pokazane gimnazjum, typy obiektów sportowych weryfikujemy to też po to, żeby w 
jakiś sposób zoptymalizować wykorzystanie tych obiektów. Proszę zobaczyć też na 
te liczby mieszkańców Chełm 45 tys., Wyspa Sobieszewska 3400, to też nie można 
oczywiście w taki sposób traktować równo tych dzielnic, ale to pewna taka 
wskazówka, gdzie należy jeszcze mocniej wchodzić w szkolenie. Co dalej? Po tym 
pierwszym etapie zawodnicy, który uzyskają najlepsze wyniki zarówno w testach 
motorycznych jak i w grze zostaną poddani drugiemu etapowi. Zakład się, że od 5 
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do 15 zawodników z każdego rocznika czyli z tych 6 roczników będzie brało udział 
w tym drugim etapie. Ten drugi etap będzie przeprowadzony głównie i przede 
wszystkim w najlepszym laboratorium wysiłku fizycznego być może w Europie na 
naszej uczelni, będą poddani testom psychologicznym. O jest istotna taka 
motywacja wewnętrzna takich młodych chłopców, być może dlatego Urugwajczycy 
tak dobrze grają w piłkę bo pochodzą z ubogich rodzin. To jest niezwykle ważne. 
Będą testy psychologiczne, które pokażą wewnętrzną motywację. Inne zakłady, też 
na przykład Antropologii, bo jeżeli mamy uzdolnionego bramkarza, czy 
uzdolnionego środkowego obrońcę w wieku 12 lat, a po tych badaniach z dużym 
przekonaniem powie się temu bramkarzowi czy środkowemu obrońcy słuchaj 
spróbuj na innej pozycji, bo będziesz miał góra 170, to być może to też będzie taki 
sygnał dla tego zawodnika, dla trenera klubowego, który pozwoli mu zmienić jeśli 
jeszcze jest czas pozycje na których gra. I to jest drugie od 30 do 90 zawodników 
takich, którzy już są utalentowani. Dalej zostanie z tych 30 do 90 zawodników w 
tej grupie Top Talent maksymalnie 6 z danego rocznika, minimalnie 2 co nam da od 
12 do 36 zawodników, którzy będą poddani takiemu indywidualnemu procesowi 
treningowemu i jeszcze zaraz powiem o jakim wsparciu. To jest przykład Rafała 
Murawskiego, który jest wychowankiem klubu już nie istniejącego, potem poszedł 
do Gedanii Gdańsk, Arka Gdynia, Amica Wronki, Lech Poznań i do Rubina Kazan 
został sprzedany za 13 mln zł. To jest też ważny sygnał dla klubów, bo jeżeli 
zawodnik przechodzi do zagranicznego klubu, kluby, które szkoliły do 18 roku życia 
otrzymują 5% ekwiwalentu. Być może to nie jest duża kwota, ale dążymy do tego, 
żeby tych zawodników było więcej. Zawodnicy najlepsi, wybitnie utalentowani, 
czyli z każdego rocznika 2 maksymalnie 6, tak zakładamy będą objęci jakim 
patronatem to o czym mówię Urząd Miasta, Pomorski Związek Piłki Nożnej, 
Akademia Wychowania Fizycznego i Sportu. Stworzony zostanie dla nich, dla 
każdego z osobna indywidualny program szkolenia. Zakładamy, że będą mieli 
dodatkowe treningi  raz w tygodniu, bo więcej po prostu proces szkolenia, 
organizacji w klubach. Chcielibyśmy, żeby ci zawodnicy mieli bezpłatne dojazdy na 
te treningi, ale też do swoich klubów, na treningi do swoich klubów, bo jeżeli 
zauważymy, że na Stogach nie ma szkolenia, a taki chłopak jeździ do Gdańska to ja 
z rozmów z trenerami wiem, że czasami tracili takich chłopców, bo ci chłopcy 
nawet bali się przyznać, że po prostu nie stać ich na bilet. Czyli bezpłatne dojazdy, 
wyżywienie w szkołach, opieka psychologiczna, opieka stomatologiczna, bo z badań 
wynika, że poprzez braki w uzębieniu, poprzez problemy z zębami wynikają 
kontuzje. I w klubach zachodnich jest tak, że jeżeli zawodnik przychodzi pierwsze 
co to przychodzi do dentysty, pierwsze kroki to idzie do stomatologa, musisz 
wyleczyć zęby. A wydaje się, że to była by bardzo duża pomoc dla takich 
utalentowanych zawodników. I lekarz, czyli w przypadku, gdy mamy takiego bardzo 
utalentowanego zawodnika, w przypadku mikro urazów, w przypadku 
poważniejszych kontuzji natychmiastowa pomoc, natychmiastowa reakcja. To 
oczywiście się wiąże z ubezpieczeniem. To wsparcie spowodowałoby naprawdę 
dużą pomoc dla utalentowanych zawodników. Wydaje mi się, jestem przekonany, 
że bylibyśmy pierwszym miastem w Polsce, które by taki projekt w taki sposób 
systemowy podeszłoby do szkolenia indywidualnego wybitnie uzdolnionych młodych 
piłkarzy nożnych. Proszę zobaczyć. Taki młody chłopak, który byłby w centrum 
tego czworokąta i miałby trenera własnego, miałby trenera związkowego, 
zazwyczaj tacy zawodnicy grają w kadrze. Miałby koordynatora tego projektu i 
dodatkowo miałby opiekuna danego rocznika. Czyli ma 4 osoby wspierające i 
jestem przekonany, że wówczas rodzic, który jest bardzo ważny dla dziecka, 
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nauczyciel, wychowawca, w ogóle środowisko szkoły, które jest też niezwykle 
ważne szczególnie w tym wieku czy podstawówki, czy gimnazjum nie byliby tak 
daleko od tego zawodnika poprzez to, że ci opiekunowie poszczególnych roczników 
mieliby nieustanne, permanentne kontakty zarówno z rodzicami jak i 
nauczycielami, jak i trenerami klubowymi i trenerami. Jestem przekonany, że po 
takim procesie szkolenia, po takim procesie indywidualnej opieki zawodnika jest 
duża szansa, że nie będzie taki Murawski, jak pokazałem na zdjęciu, raz na 5 lat, 
tylko corocznie. Dodatkowo będzie prowadzone dla każdego z tych zawodników 
dzienniczek samooceny zawodnika Top Talent, w którym zawodnik będzie wpisywał 
czas trwania snu, będzie wpisywał różne aktywności, samopoczucie i treść 
posiłków. Wydaje mi się, że to zobliguje też rodziców do tego, żeby było jak 
najmniej takich sytuacji, w których co zjadłeś na śniadanie? Nic. Do McDonald`a 
pojechałem, a raz na tydzień oni będą monitorowani, będą mieli opiekę 
indywidualną tych opiekunów, dlatego ja uważam, że jest bardzo duża szansa i 
przynajmniej za 5 lat odpowiemy na pytanie dlaczego ten zawodnik, który gra na 
najwyższym poziomie został zawodnikiem, bo będziemy mieli zmonitorowany cały 
proces szkolenia. Dziękuję bardzo. Czy są pytania?  
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Jestem bardzo zainteresowana tym co pan mówi, także i z prywatnych powodów, 
ponieważ moich dwóch synów trenuje piłkę nożną. Ja panu powiem jedną rzecz, że 
to się dzieje nie tak w sposób sformalizowany, nie w sposób tak profesjonalny, ale 
się dzieje. W tej taką instytucją jest Akademia Piłkarska Lechia Gdańsk, bo 
pomiędzy Lechią Gdańsk, a następnymi drużynami jest przepaść od 11 roku. To 
pokazują wyniki ligowe. Na pewno pan je obserwuje, praktycznie od 2002 rocznika 
to jest Lechia Gdańsk i nie ma żadnej konkurencji w Gdańsku. W tej chwili taki 
ruch się dzieje. Młodzież, chłopcy od 11 roku życia marzą, żeby pójść do Akademii 
Piłkarskiej Lechii Gdańsk i idą. Najlepsi z innych drużyn idą. I to wszystko się 
dzieje. Mają ci chłopcy opiekę coacha, psychologa, mają opiekę lekarską. Mi się 
wydaje, że ten projekt jest jakby powieleniem troszeczkę, albo konkurencyjność 
do tego co się dzieje. Takie mam wrażenie. To się dzieje. W tej chwili jest tak, że 
każdy dobry zawodnik chce iść do Lechii Gdańsk, a nie tam, gdzie jest najbliżej. 
Nie wyobrażam sobie, żeby pan tak w krótkim czasie był w stanie zmienić opinie 
rodziców i żeby taki projekt zaczął funkcjonować. Może lepiej wspomóc. Zrobić 
kooperację z tym co już istnieje?  
 
Dr Bartosz Dolański – Kierownik Pracowni Piłki Nożnej, Wydział Wychowania 
Fizycznego w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku      
Odpowiem na to drugie pytanie. To nie jest powielenie. Wie pani dlaczego? 
Dlatego, że ci zawodnicy są w grupie Top Talent, ale oni nadal funkcjonują we 
własnych klubach. Oni nie tworzą odrębnego klubu. 
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Ale od 11 roku życia jest Kadra Pomorza.  
 
Dr Bartosz Dolański – Kierownik Pracowni Piłki Nożnej, Wydział Wychowania 
Fizycznego w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku      
Jest Kadra Pomorza. Zgadza się, ale w Kadrze Pomorza nie ma takiego 
szczegółowego monitoringu. To jest tak, ze tutaj jak było w tabeli 15 zawodników, 
10 z Lechii, 2 z Gedanii, Jaguar Gdańsk i Santos Gdańsk. Będzie taka grupa i oni 
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nadal funkcjonują w swoich klubach. Raz w tygodniu spotykają się z opiekunem tej 
grupy Top Talent. Mają dodatkowy indywidualny trening w zależności od pozycji, 
na której występują, w zależności od swoich predyspozycji i mają wsparcie, bo 
może być tak, że wśród tych dzieci będą też bardzo ubogie. Będą mieli wsparcie 
jeśli chodzi o dojazdy, będą mieli wsparcie lekarza, będą mieli wsparcie 
psychologa. Ale oni nadal są w tych klubach. Tu się nic nie zmienia. A 
odpowiadając na 1 pytanie. Zawsze tak było, że zdecydowana większość chłopców 
swoje pierwsze kroki kieruje do Lechii Gdańsk. Ale ja pani wskażę trzech 
zawodników z innych klubów, którzy zrobili międzynarodową karierę, a z Lechii 
niekoniecznie. To jest oczywiste, dlatego że tam niezwykle ważny jest też aspekt 
psychologiczny. To nie jest zawsze tak, że trenując z najlepszymi i będąc czasami 
w takiej grupie hermetycznej zawsze myślą, że jestem najlepszy zawodnicy będą 
osiągali największe sukcesy, bo czasami trzeba też nauczyć się przegrywać, 
czasami trzeba też nauczyć się porażek.  
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
A jaki jest koszt tego przedsięwzięcia?    
 
Dr Bartosz Dolański – Kierownik Pracowni Piłki Nożnej, Wydział Wychowania 
Fizycznego w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku      
Ja tego nie wyliczałem.   
 
Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu w Urzędzie 
Miejskim w Gdańsku 
Pani radna ten program może być pani znany lub bliski, ponieważ myśmy też 
czerpali z doświadczeń Lechii. Tu jest współpraca pana doktora. Jest też we 
władzach Pomorskiego Okręgowego Związku Piłki Nożnej. Myśmy się spotkali z taką 
różnicą między Lechią i oprogramowaniem zadań komputerami, a tymi mniejszymi 
klubami, żeby wynaleźć tych młodych chłopaków i pomóc tym zwłaszcza słabszym 
klubom stworzyliśmy ten program Top Talent. Oczywiście od razu prezes Gedanii 
się boi, że wyciągniemy mu chłopaków do Lechii, ale to jest tak, że jeśli jest 
uzdolniony chłopak w Gedanii, zagra w Kadrze Pomorskiej to w Lechii będą 
wiedzieć, że to jest ciekawy człowiek. Tutaj nastąpił pewien status quo i konsensus 
między tymi klubami, że jest to dla nich duża pomoc, bo koledzy, którzy prowadzą 
Akademię Piłkarską w Gdańskiej Lechii to oni już mają w dużym stopniu program 
przygotowany, chociaż nie tak dużej pomocy jak z Akademii Wychowania 
Fizycznego i Sportu, bo tego Lechia nie miała, a dzięki Rektorowi Waldemarowi 
Mosce możemy ten program właśnie oprzeć o ich specjalistów i to jest ważne, żeby 
nasze uczenie, ten sprzęt, który mogliśmy oglądać wykorzystać właśnie dla naszych 
dzieciaków, żeby stwierdzić czy ten chłopak jest dobry do skoków wzwyż czy 
powinien grać w piłkę nożną.  
 
Dr Bartosz Dolański – Kierownik Pracowni Piłki Nożnej, Wydział Wychowania 
Fizycznego w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku      

Czasami to może być podpowiedź dla innych dyscyplin sportu po tych testach 
szczegółowych. Słuchaj, jesteś dobry, ale może w szermierce zrobisz dużo więcej.  
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Pytanie, które chciałem głównie zadać rzeczywiście to by było pytanie też o koszty, 
ale rozumiem, że to będzie podane w jakiejś późniejszej informacji, ale z tego co 
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ja zrozumiałem to jest jakby taka nakładka dla klubów, które są w Gdańsku, dla 
takich najbardziej wybijających się piłkarzy spośród wszystkich klubów, czyli jakby 
postawie takie bardziej na indywidualność, a nie na szkolenie zespołowe. Tak to 
odebrałem. I teraz mam jeszcze pytanie w związku z tym, wspomniał pan o tym 
ekwiwalencie, który będzie wypłacany. Rozumiem, że ten ekwiwalent zgodnie z 
przepisami tak czy inaczej będzie wypłacany w jakimś tam dalszym czy przy innych 
transferach dalej tym klubom, z których ten zawodnik pochodzi?   
 
Dr Bartosz Dolański – Kierownik Pracowni Piłki Nożnej, Wydział Wychowania 
Fizycznego w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku      
Oczywiście, że tak. Oni nadal funkcjonują w tych klubach. Bardzo dziękuję za to 
pytanie. Proszę tylko odpowiedzieć sobie na pytanie, wiedząc jak pracuje trener 
klubowy, wiedząc, że każdego zawodnika powinniśmy w taki sam sposób traktować. 
Mamy grupę 18 zawodników. Czy jesteśmy w stanie my jako trenerzy mieć bardzo 
dobry kontakt z każdym rodzicem tego zawodnika, ze środowiskiem szkolnym 
każdego zawodnika, czy jesteśmy sobie w stanie uczciwie powiedzieć, jeżeli ten 
chłopak z różnych względów odejdzie od piłki nożnej, zrobiłem wszystko, żeby nie 
odszedł. A takich przypadków jest mnóstwo. Jest mnóstwo takich zawodników, 
którzy grali w reprezentacjach młodzieżowych, a potem z różnych względów ich 
nie ma. Tutaj przynajmniej będziemy mogli sobie uczciwie odpowiedzieć, że 
dlaczego, w najgorszym przypadku, dlaczego tego chłopaka straciliśmy. W 
najgorszym przypadku. Zrobiliśmy wszystko, żeby go nie stracić.  
 
Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Panie doktorze mam pytanie odnośnie ewentualnego konfliktu, bo mówił pan, że 
zawodnik pozostaje zawodnikiem klubu, z którego się wywodzi, natomiast zajęcia 
raz w tygodniu będzie miał z innym trenerem. Zastanawiam się nad tym, czy 
podejście do treningu, do jednostki treningowej nie będzie, koncepcja tego trenera 
ze szkolenia podstawowego nie będzie inna tego prowadzącego tą grupę 
utalentowanych piłkarzy. Zastanawiam się, czy tu nie będzie konfliktu i przez to 
później będzie to dalej się to gdzieś przenosiło. Natomiast spodobało mi się to o 
czym pan powiedział o tych badaniach na terenie AWFiS tych antropologicznych, bo 
ja tak wiem po sobie, bo sam uprawiałem lekkoatletykę i byłem sprinterem, 
natomiast w pewnym momencie trenerzy powiedzieli sprinter dobry, ale z ciebie by 
był dobry średniodystansowiec. Jakby mi to może wcześniej powiedzieli, to myślę, 
że bym się lekkoatletyką nie zajął, bo to mi tak średnio leżało. Szczerze mówiąc 
przeszedłem wtedy na treningi średniodystansowe, ale wtedy dosyć szybko 
zrezygnowałem z lekkoatletyki. Być może, że to będzie, ja rozumiem, że szukamy 
tego materiału najlepszego i dlatego, żeby w procesie finalnym mieć tego 
najlepszego zawodnika z najlepszych. Być może też, że będziemy kogoś gubili po 
drodze, bo może z pewnych względów nie będzie mu pasowało. Może chciałby być 
napastnikiem, a tu mówią o nie, będziesz na bramce.   
 
Dr Bartosz Dolański – Kierownik Pracowni Piłki Nożnej, Wydział Wychowania 
Fizycznego w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku      

To jest, tak jak pan na początku powiedział na zasadzie dobrowolności, więc nie 
będziemy zmuszać klubów, że musisz w tym uczestniczyć, musisz dać chłopca. Na 
pewno będziemy robić wszystko, żeby była bardzo dobra współpraca pomiędzy 
trenerem klubowym, a trenerem opiekunem tej grupy. To na pewno nie zaburzy 
procesu treningowego. To bardziej istotna jest dla nas ta strona przede wszystkim 
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mentalna, przede wszystkim ta strona tego wsparcia, żebyśmy poznali bardzo 
dobrze środowisko jeśli chodzi o klub, jeśli chodzi o szkoły, jeśli chodzi o rodzica, a 
treningi raz w tygodniu naprawdę nie zaburzą tego procesu szkolenia. Ponadto jeśli 
chodzi o ten aspekt zbadamy zawodnika i uznamy, że być może większa szansa jest 
na to, żeby ten zawodnik poszedł do koszykówki, albo do piłki siatkowej to 
zasygnalizujemy mu, ale na pewno nie będziemy go zmuszać. Porozmawiamy z 
rodzicem, ale jeżeli on będzie chciał być piłkarzem na poziomie trzeciej ligi, to 
niech będzie.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Dziękuję panie doktorze. To jest temat, do którego jeszcze wrócimy. To jest coś co 
na pewno warto wprowadzić w życie. Polska od lat ma najlepsze pomysły. 
Chciałbym podziękować Gdańskiej Radzie Sportu za przybycie i prezentacje. 
Dziękuję bardzo.  
 
Prof. dr hab. Wojciech Przybylski – Przewodniczący Gdańskiej Rady Sportu 
Chciałbym w imieniu całej Gdańskiej Rady Sportu bardzo serdecznie podziękować 
panu Przewodniczącemu, Komisji Sportu i Turystyki i członkom za możliwość 
przedstawienia naszej wizji sportu dla dobra Gdańska i jednocześnie biorąc pod 
uwagę okres przedświąteczny chciałem bardzo serdecznie życzyć wszystkim 
zdrowych, pogodnych Świąt, szczęśliwego Nowego Roku, oby były jak najlepsze 
wyniki w sporcie naszej kochanej Lechii, ale też w sporcie motorowym i we 
wszystkich innych dyscyplinach. Wszystkiego najlepszego panie Przewodniczący. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz - Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Bardzo panu dziękuję panie profesorze i na pana ręce wszystkiego najlepszego dla 
Gdańskiej Rady Sportu. Zdrowych, Wesołych Świąt.                  
 

PUNKT  - 6 
 

Podsumowanie sezonu turystycznego 2013 r. przez Miejski Ośrodek Sportu 
i Rekreacji w Gdańsku. 
 
W tym temacie została przedstawiona prezentacja, która stanowi załącznik 
nr 6 do protokołu.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Bardzo proszę, dyrektor Paszkowski.  
 
Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Gdańsku 
Panie Przewodniczący, szanowni radni. Chciałem państwu zaprezentować 
podsumowanie funkcjonowania MOSiR-u w obecnym sezonie i jeszcze w 2013 roku. 
Zacznijmy od kąpielisk. To jedno z działań, którym MOSiR się zajmował, nie tylko w 
tym roku, ale w latach poprzednich i mieliśmy tutaj takie kąpieliska jak 
Sobieszewo, Jelitkowo, Stogi oraz Brzeźno. Łączna długość linii brzegowej naszych 
kąpielisk to 1600 metrów bieżącej linii plaż, na których sprawowało opiekę nad 
kąpiącymi się ponad 60 ratowników. Otwarcie sezonu nastąpiło 1 lipca, a 
zakończyło się 31 sierpnia. Było to 7 takich odcinków, które składały się na te 
kąpieliska. Pracowały one od godz. 9:30 do 17:00. Wyposażenie w łodzie, skutery, 
deski, kajaki i szereg innego sprzętu potrzebnego ratownikom. Stosowaliśmy też 
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innowacyjne formy ratownictwa wodnego. Przede wszystkim kajaki specjalne, 
skutery wodne, a także quad z przyczepką czy też nawet paralotnia, która 
patrolowała nasze plaże. Dla potrzeb zabezpieczenia funkcjonowania kąpielisk 
mieliśmy stałe punkty, natomiast też funkcjonowała grupa interwencyjna, 
patrolowała te odcinki, które nie były objęte stałym dozorem, a tylko były 
dozorowane w sposób wyrywkowy. Prowadziliśmy także w Internecie kampanię 
informacyjną na stronie kapieliska.gdansk.pl, gdzie były zawarte informacje dla 
turystów, mieszkańców dotyczące otwartych kąpielisk flagowych oraz warunków 
panujących na kąpieliskach. Jak wspomniałem prowadziliśmy również patrole z 
powietrza. Taka paralotnia patrolowała te nasze plaże dbając o to na przykład, aby 
zagrożenia związane z sinicami, czy też ktoś odpłynął, mógł być zaalarmowany na 
lądzie, wręcz należało rzucić mu jakiś środek ratowniczy. Prowadziliśmy też, 
bardzo powszechną akcję już kolejny rok, Mamo tu jestem. Takie wydawanie 
opasek, które bardzo ułatwiało pracę naszych ratowników, gdyż interwencje 
związane z poszukiwaniem maluchów na kąpieliskach jest bardzo dużo. One 
odciągają ratowników od ich codziennej pracy, a takich opasek zostało wydanych 
ponad 5 tys. to świadczy o tym, że jest to bardzo duża ilość i będziemy ten 
program kontynuować. Tematy niepełnosprawnych i przyjazności kąpielisk, w tej 
chwili mamy już 14 kładek dla osób niepełnosprawnych, a także dla rodziców z 
wózkami i jest to bardzo potrzebna inicjatywa w tej chwili w ramach jakby 
programowania inwestycji modernizacyjnych i ulepszających nasze kąpieliska 
będziemy również takie projekty rozwijać, gdzie będziemy starać się przybliżyć 
wodę i plażę niepełnosprawnym i osobom z wózkami. Wspomniałem tutaj też o 
tym, że będziemy także chcieli uruchomić w przyszłości żeglarstwo plażowe, czyli 
też takie dojścia do plaży. W tej chwili mamy zaprojektowane wstępnie dwie 
lokalizacje. To jest wejście nr 34 i wejście nr 63, więc też będzie ta możliwość 
dotarcia do wody. Jeżeli chodzi o współpracę to jest szereg instytucji, z którymi 
współpracujemy dla poprawy bezpieczeństwa i funkcjonowania kąpielisk. Jest to 
bardzo rozległa lista. Proszę zwrócić uwagę, że tu są wszystkie oprócz Centrum 
Koordynacji WOPR także inne ogniwa WOPR-owskie i poprzednie lata, rok 2012, ta 
współpraca pomiędzy różnymi ośrodkami WOPR-u w regionie została zacieśniona i 
dzisiaj mamy efekt po Euro 2012 na tym obszarze. Statystyki proszę państwa. 
Łącznie było 466 różnego rodzaju interwencji. Jeżeli chodzi o same interwencje w 
wodzie, to było ich 30. Ważna jest informacja, że nie odnotowano utonięć w tym 
roku na gdańskich plażach. Niestety zdarzały się utonięcia, których było 5 w tym 
roku. One były na ogół w porach, miejscach, nie na ogół, przede wszystkim w 
porach, które nie były objęte bądź dozorem czy opieką ratowników, bądź były na 
akwenach lub porach, gdzie nie było opieki ratowniczej. Najczęściej powodem tych 
utonięć to były alkohol i brawura, niestety, niezmiennie te dwa aspekty towarzyszą 
tym utonięciom i niefrasobliwość jako kolejny element, bo tzw. prądy wsteczne, 
które szczególnie występują na Wyspie Sobieszewskiej oraz na plaży Stogi 
powodowały, że te utonięcia miały miejsca. Marina Gdańsk, która niestety 
niechlubnie w tym roku tutaj nam się jawi. Niemniej jednak chciałbym przedstawić 
państwu jak to wyglądało w statystyce. Od sierpnia do października odwiedziło 
Marinę 1066 jednostek, w tym zagranicznych 355. Oczywiście miesiące letnie 
nasilenie, w dwóch słupkach widać jachty polskie i zagraniczne. Nasi turyści 
przybywają do nas głównie w miesiącu lipcu, natomiast widać, że nasi żeglarze 
mali i średni chętnie przybywają tutaj do nad do Gdańska. Jeżeli chodzi o długość 
jachtów to są głównie jednostki o długości od 6 do 12 m czyli taki średni wymiar 
tych jednostek. Jeżeli chodzi o banderę. Najwięcej przypływa Polaków, Niemców, 
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Szwedów, Finów, Holendrów coraz więcej i Rosjan. Warto zwrócić uwagę, że liczba 
Rosjan jest już nieco wyższa niż w latach poprzednich, ale nadal to jest 
niezadowalająca ilość naszych turystów z Rosji. Zacieśniamy tą współpracę 
organizując wspólnie imprezy. Zapraszając też na te imprezy, mówię tutaj o 
współpracy z obwodem kaliningradzkim. To jest bardzo ważny dla nas kierunek i 
chcemy zarówno Gdańska Federacja Żeglarska, Miasto Gdańsk i MOSiR Gdańsk 
chcemy zacieśnić tą współpracę z naszymi żeglarzami zza wschodniej granicy. 
Przychody. Tutaj specjalnie ująłem państwu te wartości dotyczące przychodów 
Mariny Gdańskiej. One, z nielicznym takimi załamaniami, ale od 2004 roku w 
sposób istotny wzrastały. Pojemność Mariny jest też ograniczona więc te dochody 
już nie będą znacząco rosły. Jedynie tutaj możemy liczyć na wydłużenie sezonu na 
co też nie mamy wpływu. Ostatni słupek, czyli rok 2013 to są dochody do połowy 
października dokładnie 390 tys. zł.    
 
Radny Piotr Borawski – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Jest taki przeskok w 2008 roku.  
 
Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Gdańsku 

To była podwyżka i objęcie dodatkowych nabrzeży, co też spowodowało wzrost. 
Kwesta sukcesów. Oczywiście Błękitna Flaga, o której zapomniałem powiedzieć. To 
już standardem jest. Cztery są na plażach, a piąta na Marinie i nagroda ważna 
otrzymana od żeglarzy za Regaty o Puchar Mariny za najlepszą imprezę w ramach 
Pucharu Zatoki Gdańskiej. Kilka slajdów dotyczących samych imprez: otwarcie 
sezonu żeglarskiego. Tradycyjnie organizowane w maju już po raz 10. Puchar 
Trójmiasta, impreza, która bardzo dobrze się przyjęła. Współorganizatorami była 
Gdynia i Sopot. Ona się odbywała z inicjatywy Mateusza Kusznierewicza 
Ambasadora ds. Żeglarskich. Tym niemniej tutaj znaczący udział nas jako miasta, 
MOSiR-u. Regaty o Puchar Mariny 15-16 czerwiec 2013. Baltic Sail wsparcie 
organizacyjne głównie przy organizacji tej imprezy. Regaty o Puchar STS Generał 
Zaruski to jakby kolejna inicjatywa, z którą MOSiR wyszedł i wpisała się w 
kalendarz imprez żeglarskich. Będziemy tą imprezę kontynuować w latach 
następnych. Chciałbym przekazać państwu informacje dotyczące imprez 
sportowych oraz żeglarskich, o których już wspominałem. Szybko przedstawię 
państwu informacje dotyczące tych imprez. Było ich bardzo dużo, kilkadziesiąt. 
Najważniejsze zostały wymienione. Tutaj, w tych tabelach są przedstawione i 
możecie sobie państwo prześledzić termin oraz ilość uczestników oraz kibiców, 
którzy uczestniczyli w tych imprezach: Spotkanie Noworoczne z Prezydentem, Ferie 
z MOSiR, Streetball Challenge, Nordic Walking, Dzień Dziecka, Diving Day czyli 
nurkowanie, Turniej Petanque, Triathlon Gdańsk, i tutaj myślę, że warto zatrzymać 
się przy Biegu Westerplatte, który był rekordowy oraz imprezie Gdańsk Biega, który 
się odbywał w listopadzie, gdzie było 4,5 tys. uczestników, a na Biegu Westerplatte 
3,5 tys. osób. To są imprezy, które mają potencjał i należy je kontynuować, 
wzmacniać jako sztandarowe imprezy klasy Premium dla miasta Gdańska i dla 
MOSiR-u i zamierzamy to wspólnie z Biurem Prezydenta ds. Sportu rozwijać. Kilka 
nowości, które były w tym roku. Proszę państwa, więc takie zajęcia jak Park Run. 
To jest w ramach programu „Aktywuj się”, który w tym roku został 
zapoczątkowany. To są wszystkie darmowe zajęcia oczywiście. Mamy tutaj 
statystyki z Park Run-u. To jest co do jednej osoby – 52 już edycje, 4899 
uczestników. Każdy jest zarejestrowany, mnóstwo kibiców. Joga na zdrowie. To 
jest przy ul. Kołobrzeskiej 61 – odbywają się zajęcia, 4425 uczestników. Odbyło się 
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49 takich zajęć. Trening MTB, 26 zajęć i 483 uczestników. Zumba, które też już 
trwają i cieszą się dużą popularnością. Są to bezpłatne zajęcia. Na każde z tych 
zajęć przychodzi ponad 100 uczestników, bez wyjątku, od 100 do 150 uczestników 
każdorazowo. Statystyka tych imprez: 28, które tu państwu wymieniłem, ponad 15 
tys. uczestników i ponad 18 tys. kibiców. Są to dane, które przez nas zostały 
zarejestrowane. Jeżeli chodzi o program „Aktywuj się”, w którym mamy Zumbę 
Gold, jogę, Park Run i teraz wprowadzany od niedawna, od zeszłego tygodnia 
Tańce z Czterech Stron Świata. Zajęcia bezpłatne. Co ważne, to są zajęcia 
bezpłatne, udostępniamy obiekt. One się cieszą bardzo dużą popularnością i jest to 
innowatorski projekt, który został w tym roku wprowadzony i myślę, że będzie on 
kontynuowany i rozwijany o kolejne aktywności i też być może częstotliwość się 
zwiększy to będziemy monitorować, ale jest taka tendencja, aby zachęcać do 
ruchu nie tylko tych, którzy mają pieniądze, ale też tych, którzy chcą przyjść, 
razem się bawić i wspólnie ćwiczyć. Nowe imprezy. Już po raz drugi co prawda, ale 
z powodzeniem wprowadziliśmy 1/10 Ironman`a Triathlon gdzie wystartowało 
dokładnie 265 osób. Ta impreza cieszy się dużą popularnością i też medialnym 
oddźwiękiem. Jest to impreza dedykowana dla początkujących Ironman`ów. Sam 
też spróbowałem i wziąłem udział w tej imprezie. Muszę powiedzieć, że wrażenia 
są niesamowite. Jestem w stanie przekonać prawie każdego do wzięcia udziału w 
takiej imprezie, gdyż jest to impreza dająca dużo satysfakcji, a też można się 
troszeczkę zmęczyć. I wspomniany już przeze mnie Bieg Westerplatte. 
Przenieśliśmy metę na Targ Węglowy. Ta formuła ul. Długiej się wyczerpała, gdyż 
popularność biegów rośnie i wspólnie z dyrektorem Trojanowskim podjęliśmy 
decyzję o przeniesieniu w to miejsce, gdyż tam byśmy się najzwyczajniej nie 
pomieścili. Impreza bardzo dobrze odebrana przez samych biegaczy i przez 
uczestników i media, więc formuła, którą od paru lat realizujemy będziemy ją 
modyfikować, rozwijać i starać się uczynić z tej imprezy swego rodzaju markę 
Gdańska jako jedną z wiodących imprez w naszym mieście. Wspomniane przeze 
mnie imprezy cykliczne, cotygodniowe na MHS-ie. Zamierzamy teraz uruchomić 
jeszcze obiekt przy Traugutta, gdzie są doskonałe warunki do uprawiania chociażby 
jogi, gdzie mamy maty, która zainstalowali judocy GKS Wybrzeże, ale wspólnie 
będziemy chcieli to też uruchamiać. To są tego rodzaju obrazki, frekwencja bardzo 
duża, zainteresowanie rosnące. Imprezy żeglarskie – statystyka. Te pokazywane na 
slajdach poprzednich Otwarcie Sezonu Żeglarskiego, tu są ilości załóg oraz ilość 
osób, która wzięła udział oraz widzów. Trzy imprezy, 190 załóg, 19 tys. widzów, to 
co się odbyło na wodzie. Dziękuję serdecznie za uwagę. Gdyby były pytania to 
chętnie udzielę odpowiedzi.     
 

Radny Krzysztof Wiecki – członek Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Panie dyrektorze mówił pan o plażach, o tych nieszczęśliwych wypadkach, które 
miały miejsce albo poza miejscem, które było przez was zabezpieczone, albo po 
godzinach. Jaka jest szansa na to, abyście w przyszłym roku rozszerzyli, nie mówię 
o godzinach, bo godziny z tego co pamiętam do 20 nie może być 24 godziny na 
dobę. To byłoby bez sensu. Chodzi mi o długość linii brzegowej. To jest jedno. I nie 
pytanie, ale uwaga. Jeżeli chodzi o Zumbę proszę pomyśleć o ty, żeby osoba, która 
to prowadzi stała na jakimś podwyższeniu, bo jest ona widziana tylko z pierwszych 
rzędów.     
 

Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Gdańsku 

Dziękuję. Cenna uwaga. Panie radny, my zamierzamy jeszcze w tym miesiącu 
zakupić podesty ze środków inwestycyjnych, więc na pewno one się przydadzą. 
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Jeżeli chodzi o sprawy związane z kąpieliskami. Więc to jest odwieczny problem. 
Mamy 23 km plaż. Linia brzegowa to maksymalnie mieliśmy 1600 metrów. Te 
odcinki pozostałe teoretycznie według zaleceń, które w tej chwili do nas dotarły, 
spadną też jako obowiązek na gminę. Zamierzamy kontynuować wsparcie w 
zakresie patrolowania. Często te utonięcia mają miejsce wcześnie rano, albo późno 
w nocy. Trudno za każdym z plażowiczów postawić ratownika. To jest sprawa 
oczywista. Natomiast rzeczywiście to jest problem. Dziękuję za to pytanie, bo 
również my się nad tym głowimy. Daliśmy też zapytanie do pana Wojewody, który 
tez daje granty na tego rodzaju działalność i takie granty są rozdawane na przykład 
dostało Gdańskie WOPR, dostał Sopocki WOPR. Powołaliśmy jakby swoją jednostkę 
WOPR, bo tam jest też środowisko skłócone, jak w wielu środowiskach sportowych i 
sami też chcemy wystąpić, to znaczy stowarzyszenie, które przy MOSiR-ze powstało 
o takie środki dodatkowe na wsparcie związane z patrolowaniem odcinków 
pomiędzy plażami. Czujemy ten problem, o którym pan wspomina i znamy 
zagrożenia i chcemy to w przyszłym roku ulepszyć i też, niekoniecznie środkami 
gminnymi, ale także spoza gminy miasta Gdańska.    
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Dziękuję bardzo, panie dyrektorze. Turystyka to jest gałąź, która jest olbrzymia.   
 
Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Gdańsku 
6% PKB to jest turystyka.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji Sportu i Turystyki RMG 
Najbardziej cieszą mnie te sprawy morskie, które się rozwijają. Dzisiaj 
zakończyliśmy te wszystkie tematy, które zgłaszali członkowie Komisji. Na ten rok 
zostało wszystko wyczerpane. Chciałbym, abyście do końca tego roku zgłosili swoje 
propozycje tematów do planu pracy na rok 2014.  
    
 

PUNKT  - 7 
 

Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
 
 
 

Wobec braku korespondencji, wolnych wniosków i spraw wniesionych 
Przewodniczący Komisji radny Mirosław Zdanowicz podziękował wszystkim za 
uczestniczenie w posiedzeniu i na tym posiedzenie zakończono – godz. 17:35 
 
 

                                              Przewodniczący 

                                                  Komisji Sportu i Turystyki RMG 

 

                                                               Mirosław Zdanowicz 

 
 
Protokół sporządziła: 
Joanna Świeczkowska 



PRIORYTETY STRATEGICZNE DLA 
GDAŃSKA W ZAKRESIE SPORTU
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PRIORYTETY

1. Umocnienie pozycji Gdańska jako ważnego ośrodka sportu WYCZYNOWEGO                
- celem miasta w tym zakresie jest wzrost wyników sportowych w najpopularniejszych 
dyscyplinach sportu, w szczególności OLIMPIJSKICH i PARAOLIMPIJSKICH

2. dążenie do nadania Miastu roli znaczącego ośrodka sportu w Europie
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3. tworzenie odpowiednich warunków do powstawania i rozwoju klubów sportowych

4. wspieranie i rozwój edukacji o profilu sportowym (oddziały i szkoły sportowe)

5. inicjowanie oraz wspieranie starań o prawa do organizacji imprez sportowych 
zwłaszcza w dyscyplinach priorytetowych

6. wspieranie inicjatyw zmierzających do rozbudowy, modernizacji i budowy  
infrastruktury sportowej 



SPORTY  INDYWIDUALNE

Impreza

miejsce

IO MŚ ME MŚ

J

ME

J

MŚJ

Mł

MŚE

JMł

MP MMP MPJ OOM

1 110 88 77 45 27 30 20 36 14 5 21 110 88 77 45 27 30 20 36 14 5 2

2 90 72 63 35 21 25 15 28 10 3 1,5

3 80 64 56 30 18 22 13 24 8 2 1

4 70 56 49 25 15 20 10 20 6 1

5 60 48 42 20 12 16 7 16 4 -

6 50 40 35 15 9 12 5 12 2 -

udział 30 24 21 10 6 4 2 - - - -
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SPORTY  INDYWIDUALNE

Uwagi do tabeli

1. W przypadku uzyskania punktowanej lokaty w zespole (sztafecie, drużynie, 
osadzie,  załodze):
- IO, MŚ , ME: pierwszy zawodnik  otrzymuje pełną liczbę punktów.           
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- IO, MŚ , ME: pierwszy zawodnik  otrzymuje pełną liczbę punktów.           
Drugi i każdy następny zawodnik tego klubu otrzymuje punkty za udział
- MP, OOM: tylko pierwszy zawodnik otrzymuje pełną liczbę punktów      
(jak indywidualnie)

2. nie uwzględnia się dodatkowych MP; halowe MP, zimowe MP w pływaniu, itp. 



GRY  ZESPOŁOWE

Impreza

Miejsce

MP,
LIGA sen.
/Superliga 

I LIGA II LIGA
MPJ /
LIGA  jun.
MP U18*

OOM /
LIGA  
jun. mł.
MP U16 *

MŚ
jun. mł. 
+jun.
+ U 21 

ME
jun. mł.
+ jun. 
+ U21  

1 100 50 25 50 25 16 13

2 90 45 23 45 23 15 12

3 80 40 21 40 21 14 113 80 40 21 40 21 14 11

4 70 35 20 38 20 13 10

5- 12 60 30 20 5m.36 20 12 9

6-14 30 20 6m.34 20 11 8

7-14 20 7m.32 20 10 7

8m.30 20 9 6

9-16 1/2finał 20 15 8 5

17-32  1/4finał 10 5 7 4

*- dotyczy koszykówki
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GRY  ZESPOŁOWE

1. MP i OOM objęte punktacją:
- p.siatkowa i p. ręczna: MP U19, MP U17, OOM do lat 16
- p. nożna: MP U19, MP U17, OOM do lat 15

Uwagi do tabeli

- p. nożna: MP U19, MP U17, OOM do lat 15
- p.koszykowa: MP U18, MP U16, OOM do lat 15
- rugby: MP U19 (piętnastki),  MP U17 (siódemki), OOM (piętnastki)

2. Przypadki szczególne punktacji :
a. W przypadku OOM, gdzie jest reprezentacja województwa Klub za min. 1  zawodnika 
(i tylko za niego) w reprezentacji otrzymuje pełną liczbę punktów 

b. nie uwzględnia się mini siatkówki, rugby kobiet, hokeja na rolkach, unihokeja, futsalu, 
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KLASYFIKACJA DYSCYPLIN           
SPORTY  INDYWIDUALNE

Dyscyplina + punkty Podmiot / Impreza Razem IO MŚ ME MŚJ MEJ MŚJMł MŚEJMł MP MMP MPJ OOM

Szermierka  589,5 pkt
AZS-AWFiS 584 60 83 60 36 220 108 17

UKS Atena 5,5 1 4,5

Judo   545,5 pkt
AZS-AWFiS 349 240 94 13 2

Wybrzeże 196,5 131 60 2 3,5

Żeglarstwo  363    pkt
AZS-AWFiS 224 56 168

GKŻ 139 30 24 77 6 2

La  321,5 pkt

AZS-AWFiS 249 90 35 114 10

MMKS 49,5 35 13 1,5

Lechia 21 18 3

Konradia 2 2

AZS-AWFiS 283 80 124 70 9
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Wioślarstwo   311   pkt

AZS-AWFiS 283 80 124 70 9

Gedania 16 14 2

Drakkar 10 4 6

Gimnastyka  185   pkt
AZS-AWFiS 168 168

MKS 17 2 15

Pływanie      120   pkt AZS-AWFiS 120 88 32

Tenis stołowy  54   pkt

AZS-AWFiS 16 16

GKTS 14 4 10

SZansa 12 12

MRKS 12 12

Boks        40    pkt Sako 40 28 12

Zapasy   18,5 pkt Granica 18,5 14 3 1,5

Curling   16    pkt Curling Club 16 16

P. ciężarów                    14,5 pkt MKS Atleta 14,5 4 2 5 3,5

Short track 11    pkt Stoczniowiec 11 8 3

Łucznictwo    8 pkt MRKS 8 8

Taekwondo 4,5 pkt UKS Bursztyn 4,5 2 2,5

Strzelectwo    4    pkt UKS de La Salle 4 4



KLASYFIKACJA DYSCYPLIN           
GRY ZESPOŁOWE

Dyscyplina Podmiot / Impreza Razem MŚJ MEJ MŚJMł MŚEJMł MP/ Liga MPJ MPJMł OOM

Piłka siatkowa     223 pkt

Gedania SA 103 50 20 23
Trefl SA 105 60 30 15
Stoczniowiec 15 15
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Stoczniowiec 15 15

Rugby   186 pkt RC Lechia 186 100 45 20 21

Piłka ręczna   117 pkt

UKS Conrad 67 32 15 20
SPR Spójnia Wybrzeże 40 40
UKS Sokół 10 10

Piłka nożna   85 pkt Akademia Piłkarska Lechia 85 60 25

Hokej     58 pkt Stoczniowiec 58 38 20

Piłka koszykowa   36 pkt
GKS Korsarz 21 21
UKS Conrad 15 15



PRIORYTETY

Potrzeba wskazania dyscyplin priorytetowych 

- czynnik optymalizacyjny dla władz (wiemy, gdzie inwestować)

GDAGDAGDAGDAŃSKA  RADA  SPORTUSKA  RADA  SPORTUSKA  RADA  SPORTUSKA  RADA  SPORTU

- czynnik optymalizacyjny dla władz (wiemy, gdzie inwestować)

- czynnik motywujący dla środowiska ( wiemy, do czego dążyć)

- czasokres obowiązywania (min. 2 lata, najlepiej na okres kadencji)



PRIORYTETY

Lista dyscyplin priorytetowych i uzasadnienie (kolejność alfabetyczna) 

Sporty indywidualne:
judo

lekka atletyka 
szermierka 
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szermierka 
wioślarstwo
żeglarstwo

Zespołowe gry sportowe:
piłka nożna
piłka ręczna

piłka siatkowa
rugby



WNIOSKI  I ZALECENIA

1. Dokument jako narzędzie przydatne w zarządzaniu sportem 
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2. Dokument jako narzędzie przydatne w pozostałych działaniach władz Miasta 
dotyczących sportu w takich obszarach jak edukacja (np. oddziały sportowe), 
inwestycje czy promocja 

3. Kontynuowanie udanych inicjatyw i działań: stypendia, Gdańska Gala Sportu, 
nagradzanie trenerów



PRZYSZŁOŚĆ 
BLIŻSZA I DALSZA

Gdańska Rada Sportu deklaruje zaangażowanie w obszarach:

• Strategia Miasta na lata 2015 -2030
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• Strategia Miasta na lata 2015 -2030

• Opracowanie wskaźników i norm statystycznych:
np. liczba  klubów/10.000 mieszkańców

• Przygotowanie analizy na temat:
zjawiska demograficzne i urbanistyczne a  dostęp do sportu w Gdańsku



Dziękujemy za uwagę
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dr Bartosz Dolański
Akademia Wychowania Fizycznego i Sportu Gdańsk
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Komisja Sportu i Turystyki
Rady Miasta Gdańsk

11.12.2013 r.



Piłka nożna w Gdańsku 

Z inicjatywy Prezydenta Gdańska, Pana Pawła Adamowicza
7 listopada 2012 r. w Urzędzie Miejskim odbyło się spotkanie środowiska
piłkarskiego Gdańska, którego celem było wstępne zaznajomienie się
z obecną sytuacją piłki nożnej w stolicy województwa pomorskiego.

Po dyskusji, w której każdy mógł przedstawić własne przemyśleniaPo dyskusji, w której każdy mógł przedstawić własne przemyślenia
na temat szeroko rozumianego funkcjonowania klubów szkolących dzieci
i młodzież oraz biorących udział w systemie rozgrywek piłki nożnej na
różnych poziomach zaawansowania sportowego, padła deklaracja Pana
Prezydenta o potrzebie stworzenia programu, w którym zawarte byłyby
zasady działania, propagujące piłkę nożną w Gdańsku.



1. Programu rozwoju wyróŜniających się zawodników
z klubów Gdańska

2. Planu rozwoju kadr szkoleniowych (trenerzy, instruktorzy) klubów Gdańska

Piłka nożna w Gdańsku 

2. Planu rozwoju kadr szkoleniowych (trenerzy, instruktorzy) klubów Gdańska

3. Modelu współpracy klubów Gdańska z placówkami oświatowymi Gdańska

4. Modelu współpracy klubów Gdańska zAkademiąWychowania Fizycznego
i Sportu w Gdańsku



www.fifa.com/associations

No Team All players

1 Spain 2,834,190

2 Germany 16,308,946

3 Argentina 2,658,811

4 Colombia 3,043,229

5 Portugal 547,734

6 Uruguay 241,300

7 Italy 4,980,2967 Italy 4,980,296

8 Switzerland 571,700

9 Netherlands 1,745,860

10 Brazil 13,197,733

11 Belgium 816,583

12 Greece 760,621

13 England 4,164,110

14 USA 24,472,778

15 Chile 2,608,337

78. Polska 2,000,264



Lp. Nazwa klubu Ilo ść grup szkoleniowych Roczniki Szacowana ł ączna liczba 
zawodników

1 Gedania 1922 Gda ńsk 10 U-19, U-17, U-15, U-14, U-13, U-12, U-11,
U-10, U-9, U-8

250

2 Lechia Gda ńsk AP 9 U-16, U-15, U-14, U-13, U-12, U-11, U-10,
U-9, U-8

225

3 Polonia Gda ńsk 7 U-19, U-17, U-16, U-15, U-12, U-10, U-9 175

4 Jaguar Gda ńsk 5 U-13, U-12, U-11, U-10, U-8 125

5 Santos Gda ńsk 5 U-15, U-12, U-11, U-10, U-9 125

6 Conrad Gda ńsk 4 U-11, U-10, U-9, U-8 100

7 Olimpic Gda ńsk 3 U-17, U-11, U-9 75

8 Olimpia Osowa Gda ńsk 3 U-10, U-9, U-8 75

9 Portowiec Gda ńsk 2 U-13, U-11 50

10 Lechia Gda ńsk SA 2 U-19, U-17 50

11 Rozstaje Gda ńsk 1 U-11 25

12 RG 2000 Gdańsk 1 U-14 25

13 Morena Gda ńsk 1 U-13 25

14 Olivia Gda ńsk 1 U-15 25

Łącznie 54 U-8 – U-19 1425



Koncepcja „Koncepcja „Koncepcja „Koncepcja „Top talent”Top talent”Top talent”Top talent”

Kategoria

wieku

Klub Szacowana 

łączna liczba 

zawodników

U-11 Lechia Gdańsk AP, Polonia Gdańsk, Gedania 1922 Gdańsk, Santos Gdańsk, 

Jaguar Gdańsk, Conrad Gdańsk, Portowiec Gdańsk

175

U-12 Lechia Gdańsk AP, Gedania 1922 Gdańsk, Santos Gdańsk, Jaguar Gdańsk, 

Olimpic Gdańsk, Conrad Gdańsk, Rozstaje Gdańsk

175

Planuje się stworzyć grupę zawodników najbardziej utalentowanych z wszystkich klubów Gdańska, tzw. grupę

„Top talent”, w skład której wchodziliby gracze w przedziale wiekowym 11-16 lat.

Olimpic Gdańsk, Conrad Gdańsk, Rozstaje Gdańsk

U-13 Lechia Gdańsk AP, Polonia Gdańsk, Gedania 1922 Gdańsk, Santos Gdańsk, 

Jaguar Gdańsk, Portowiec Gdańsk

150

U-14 Lechia Gdańsk AP, Gedania 1922 Gdańsk, Morena Gdańsk, RG 2000 Gdańsk, 100

U-15 Lechia Gdańsk AP, Polonia Gdańsk, Gedania 1922 Gdańsk, Santos Gdańsk, 

Olivia Gdańsk, 

125

U-16 Lechia Gdańsk AP, Gedania 1922 Gdańsk, Polonia Gdańsk 75

Łącznie 825



I etap
październik - listopad

Testy planuje się przeprowadzić na obiektach piłkarskich Akademii Wychowania
Fizycznego i Sportu w Gdańsku.
W testach wezmą udział wszyscy zawodnicy z klubów z Gdańska w przedziale
wieku 11-16 lat.

825 zawodników



I etap
październik - listopad

Gra 4x4

30 m.śonglerka 
stopa-głowa

825 zawodników

październik - listopad

Skok w dal        
z miejsca

Bieg po 
kopercie

Prowadzenie 
piłki po 
kopercie



SzybkośćSzybkośćSzybkośćSzybkość
bieg na odcinku 30 mbieg na odcinku 30 mbieg na odcinku 30 mbieg na odcinku 30 m.

1 Żukowski Bartek 5,16 Jaguar

2 Bołba Dawid 5,16 Olimpic

3 Pacuła Tymoteusz 5,17 Lechia

4 Rybacki Tobiasz 5,19 Jaguar

5 Wiewiórski Mateusz 5,22 Lechia

6 Sobiecki Konrad 5,28 Jaguar

7 Szczot Adam 5,29 Olimpic

8 Krutul Maksymilian 5,31 Jaguar

9 Wiszniewski Marcel 5,35 Lechia

10 Rusinek Łukasz 5,35 Lechia

11 Sieroń Jakub 5,38 Jaguar

12 Zieliński Maciej 5,41 Jaguar

13 Kaszubowski Dawid 5,45 Lechia

średnia średnia średnia średnia arytmarytmarytmarytm.= 5,75 s.= 5,75 s.= 5,75 s.= 5,75 s

13 Kaszubowski Dawid 5,45 Lechia

14 Loch Stanisław 5,47 Gedania

15 Kulawik Kamil 5,47 Lechia

16 Łosiński Łukasz 5,47 Lechia

17 Zagraba Maciej 5,49 Lechia

18 Biluk Mateusz 5,5 Gedania

19 Steinborn Krzysztof 5,5 Gedania

20 Stadnik Hubert 5,5 Lechia



mocmocmocmoc
Skok w dal z miejscaSkok w dal z miejscaSkok w dal z miejscaSkok w dal z miejsca

1 Kulawik Kamil 188 Lechia

2 Bołba Dawid 187 Olimpic

3 Szczot Adam 184 Olimpic

4 Kwiatkowski Kamil 183 Gedania

5 Pacuła Tymoteusz 183 Lechia

6 Krutul Maksymilian 180 Jaguar

7 Trętowski Nikodem 180 Rozstaje

8 Rusinek Łukasz 177 Lechia

9 Szuran Gracjan 177 Rozstaje

10 Biluk Mateusz 175 Gedania

11 Rybacki Tobiasz 175 Jaguar

12 Hajdamowicz Gracjan 175 Lechia

13 Stadnik Hubert 175 Lechia

14 Steinborn Krzysztof 174 Gedania

średnia średnia średnia średnia arytmarytmarytmarytm.= 160 cm..= 160 cm..= 160 cm..= 160 cm.

14 Steinborn Krzysztof 174 Gedania

15 Kozłowski Nikodem 173 Lechia

16 Bochenek Konrad 172 Gedania

17 Zieliński Maciej 170 Jaguar

18 Zagraba Maciej 170 Lechia

19 Wiewiórski Mateusz 170 Lechia

20 Kaczmarek Jan 170 Lechia



Nauczyciel wf - klub

 



34 dzielnice/osiedla
Nazwa

Liczba 

mieszkańców
Nazwa

Liczba 

mieszkańcó

w

Aniołki 4922 Przymorze Małe 15348

Brętowo 7643 Przymorze Wielkie 30346

Brzeźno 13457 Rudniki 1452

Chełm 45704 Siedlce 14359

Jasień 8157 Stogi 12128

Kokoszki 7465 Strzyża 5759

Krakowiec-Górki Zachodnie 1994 Suchanino 11234

Letnica 1333 Środmieście 30648

Matarnia 5787 Ujeścisko-Łostowice 17797

Młyniska 3404 VII Dwór 3820

Nowy Port 10684 Wrzeszcz Dolny 25817

Oliwa 17728 Wrzeszcz Górny 24298

Olszynka 3209 Wyspa Sobieszewska 3443

Orunia-Św. Wojciech-Lipce 15867 Wzgórze Mickiewicza 2570

Osowa 13245 Zaspa-Młyniec 14295

Piecki-Migowo 22852 Zaspa-Rozstaje 12794

Przeróbka 4816 Żabianka-Wejhera-Jelitkowo-Tysiąclecia 18546

ADRES – ULICA
BOISKO TYPU 

„ORLIK”

BOISKO 
PEŁNOWYMIAR

OWE
DUśA HALA

MAŁA 

HALA

SZKOŁA PODSTAWOWA NR 48 

GIMNAZJUM NR 16
BURZYŃSKIEGO 10 TAK TAK TAK

SZKOŁA PODSTAWOWA NR 5 
GIMNAZJUM NR 18

XIV LO
MEISSNERA 9 TAK TAK TAK



Na podstawie uzyskanych wyników badań z pierwszego

etapu zostanie określona lista rankingowa wszystkich kategorii

wiekowych. Zakłada się, Ŝe 5-15 zawodników z ka Ŝdego

rocznika zostanie poddanych drugiemu etapowi testów oraz

badań, które odbywać się będą w 2013/2014 roku.

30 - 90 zawodników



Gra 

II etap
30 - 90 zawodników

Laboratorium

Wysiłku 
Fizycznego AWFiS

Testy 
psychologiczne

Inne zakłady 
(Antropologii)



Funkcjonowanie grupy „Top talent”Funkcjonowanie grupy „Top talent”Funkcjonowanie grupy „Top talent”Funkcjonowanie grupy „Top talent”

Każdemu z rodziców utalentowanego zawodnika zostanie przygotowana

umowa, na mocy, której jego podopieczny zobowiązuje się wykonywania
założonych zadań. Umowa zostaje sporządzona na 1 rok.

Zawodnicy ci będą poddani specjalnie przygotowanemu indywidualnemu
programowi szkolenia, którego głównym celem będzie doskonalenie jego
walorów, korygowanie mankamentów oraz przygotowywanie do sprawnegowalorów, korygowanie mankamentów oraz przygotowywanie do sprawnego
działania na optymalnej dla niego pozycji.

Do grupy „Top talent” zostanie 
zakwalifikowanych 

12-36 ZAWODNIKÓW

13 000 000 zł



• Indywidualny program szkolenia
• Bezpłatne dojazdy
• WyŜywienie
• Psycholog
• Stomatolog
• Lekarz

UM 
Gdańsk

AWFiS

Gdańsk

Funkcjonowanie grupy „Top talent”Funkcjonowanie grupy „Top talent”Funkcjonowanie grupy „Top talent”Funkcjonowanie grupy „Top talent”

Pomorski 
ZPN

PatronPatronPatronPatron



Określenie talentu piłkarskiego
Identyfikacja talentu piłkarskiego

Cechy fizyczne:

1. Wysoki poziom KZM                                                                                           
2. Szybkość

Zdolności taktyczne:                   

1.Umiejętność gry 1 v 1 w obronie jak i 
ataku                                                                                                
2. Wszechstronność                               
3.Wysoki poziom komunikacji na boisku                                       

Prognoza rozwoju

Program rozwoju Program rozwoju 
wspierany przez wspierany przez 
śśrodowisko rodowisko 
sportowesportowe:

1. Kluby

Piłkarskie Piłkarskie 
mistrzostwomistrzostwo

Program  Program  
rozwoju rozwoju 
wspierany przez wspierany przez 
śśrodowisko  rodowisko  3.Wysoki poziom komunikacji na boisku                                       

4.Skuteczność działań  

Zdolności techniczne:                                          
1. Kreatywność                                          
2. Swoboda panowania nad piłką

Cechy psychiczne:                              
1.Radość z gry i treningu                               
2. Pewność siebie                                         
3. Nieustępliwość                                     
4. Stabilność emocjonalna

2. Pomorski ZPN

3. AWFiS

śśrodowisko  rodowisko  
ŜŜycia:ycia:

1. Miasto 



Weryfikacja i analiza informacji                
o zawodniku utalentowanym

Analiza wyników TRENER 
KOORDYNATOR

Prosta forma raportowania (karta 
oceny zawodnika)

rodzic

Raport postępów 2 razy 
do roku (mecze klubowe 
oraz treningi) TRENER 

KLUBOWY

Raport postępów 2 razy 
do roku

(mecze reprezentacji) 
TRENER ZWIĄZKOWY

Raport postępów 2 razy 
do roku (obserwacja 
wybranych spotkań) 
TRENER TOP TALENT

nauczyciel/wychowawca



Dzienniczek samooceny zawodnika  
„Top Talent”

Nazwa Godzina Treść posiłkuNazwa Czas Cel, rodzaj aktywności
ę

Moje 

Data wpisu 
………………………………………………………………………………………
Czas trwania snu (przedział czasowy)………………………………

Śniadanie

II śniadanie

Obiad

Podwieczorek

Kolacja 

trwania (wysoka, przeciętna, 
niska)

samopoczucie*

Lekcja wf
w szkole

Trening            
w klubie lub 
kadrze
Na 
podwórku   z 
kolegami,       
z rodzicami



dr Bartosz Dolański
Akademia Wychowania Fizycznego i Sportu Gdańsk

KONCEPCJA IDENTYFIKOWANIA  I WSPIERANIA UZDOLNIONYCH MŁODYCH PIŁKARZY 
NOŻNYCH W GDAŃSKU

Dziękuję



Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Gdańsku

PODSUMOWANIE SEZONU PODSUMOWANIE SEZONU 
TURYSTYCZNEGO

KĄPIELISKA MORSKIE 
W GDAŃSKU



BŁĘKITNA FLAGA

MIĘDZYNARODOWE WYRÓŻNIENIE BŁĘKITNEJ FLAGI „BLUE FLAG” W SEZONIE 2013

DLA KĄPIELISK:

� Molo Gdańsk Brzeźno

� Gdańsk Stogi

� Gdańsk Jelitkowo

� Gdańsk Sobieszewo



KĄPIELISKA MORSKIE W GDAŃSKU
W SEZONIE LETNIM 2013

OTWARCIE: 1 LIPCA 

Funkcjonowanie: 

� 1 lipca – 31 sierpnia 

� 7 kąpielisk

� Godziny pracy: 9:30 – 17:30

� Ilość plażowiczów dziennie: około 60.000 � Ilość plażowiczów dziennie: około 60.000 

WYPOSAŻENIE
� 6 łodzi motorowych
� skuter wodny z platformą
� 4 deski ratownicze
� 6 kajaków ratowniczych
� quad z przyczepą i noszami do 

transportu osoby poszkodowanej
� 16 ratowniczych łodzi wiosłowych



INNOWACYJNE FORMY RATOWNICTWA



ZABEZPIECZENIE AKWENÓW 
NIESTRZEśONYCH

Powstała Wodna Grupa Interwencyjna, wyposażona w najlepszy, specjalistyczny

sprzęt do niesienia pomocy osobom tonącym oraz ratowania życia ludzkiego.

Składała się z najbardziej doświadczonych ratowników, szkolących się przez cały rok.

Jej członkowie pracowali aż do godziny 20 i operowali w obszarach, w których danej

chwili występowało największe zagrożenie utonięciami, np. gdy pojawiały się prądychwili występowało największe zagrożenie utonięciami, np. gdy pojawiały się prądy

strugowe.

Bezpieczeństwo plażowiczów zwiększały również patrole akwenów niestrzeżonych.

Tu czuwały dwuosobowe zespoły ratowników, którzy do pilnowania kąpiących się

poza wydzielonymi kąpieliskami wykorzystywały specjalistyczne kajaki morskie.



KAMPANIA INFORMACYJNA E-KĄPIELISKA

Informacja dotycząca warunków

kąpieli, temperatury podawana

na bieŜąco przez ratowników,

filmy z przelotu paralotni,

historia kąpielisk w Gdańsku,

imprezy i atrakcje plaŜowe,imprezy i atrakcje plaŜowe,

informacje ekologiczne, letnie

akcje, cenne informacje dla

plaŜowiczów, przepisy prawne,

co warto wiedzieć…



PATROL POWER PARAGLIDE RESCUE 
SYSTEM

Innowacyjny program patrolowania wybrzeża Gdańska

przy użyciu paralotni funkcjonuje już trzy lata. Podczas

patroli pilot jest wyposażony w system łączności

z ratownikami pracującymi na kąpieliskach w Gdańsku.

Posiada przy sobie pneumatyczną kamizelkę służącą

do ratowania osób, którą może zrzucić osobie tonącej.

Projekt zakłada realizację patroli lotniczych oraz

wykonywanie zdjęć i sporządzanie filmów z przelotu.

Dodatkowym, pozytywnym aspektem projektu jest też

zapewnienie stałej kontroli czystości plaż i morza.



AKCJA „MAMO TU JESTEM”

W każdym sezonie letnim nasi ratownicy

kolportują kolorowe opaski zakładane na rękę

dzieci. Opaski są opatrzone danymi dzieci oraz

numerem kontaktowym do rodziców i

ratowników. Ideą programu jest zapewnienie

bezpieczeństwa najmłodszym plażowiczom, abezpieczeństwa najmłodszym plażowiczom, a

także ograniczenie kosztów związanych z

poszukiwaniem zagubionych pociech.

W trakcie sezonu 2013 wydano ponad 5000

opasek.



PRZYJAZNA PLAśA
BLIŻEJ WODY
Program umożliwiający dotarcie
niepełnosprawnym plażowiczom do morza, ale
nie tylko. Dzięki specjalnemu wózkowi amfibii
osoby niepełnosprawne mogą korzystać z
kąpieli.

� KŁADKI
� 14 kładek dla osób 

niepełnosprawnych, rodziców z 
wózkami dziecięcymi



WSPÓŁPRACA
� Centrum Koordynacji Ratownictwa WOPR
� WOPR woj. Pomorskiego
� Miejski WOPR w Gdańsku
� Sopockie WOPR
� Gdyńskie WOPR
� Komenda Miejska Policji
� Referat Policji Prewencji na Wodach
� Straż Miejska
� Kapitanat Portu Gdańsk� Kapitanat Portu Gdańsk
� Urząd Morski w Gdyni
� Pogotowie Ratunkowe 
� Lotnicze Pogotowiem 

Ratunkowe
� Ratownictwo Morskim SAR
� Marynarka Wojenna
� Straż Graniczna 
� Komenda Miejska PSP
� Ochotnicza Straż Pożarna



STATYSTYKA

Nie odnotowano utonięć na kąpieliskach strzeżonych. W najcięższym dla

ratowników dniu tego lata, przeprowadzili oni aż 23 akcje ratujące życie i

zrobili to skutecznie. Wszystkich zdarzeń, w które byli zaangażowani

zanotowano w tym sezonie blisko 500.



Mi e j sk i  O śr o d e k  S p o r t u  i  R e k r e a c j i  w  G d a ń sk u

MARINA GDAŃSKMARINA GDAŃSK

PODSUMOWANIE SEZONU 2013



STATYSTYKI ODWIEDZIN - 2013

Łączna liczba jachtów w okresie kwiecień - październik: 1066 - w tym zagraniczne: 355



STATYSTYKA DŁUGOŚCI JACHTÓW



STATYSTYKA BANDER JACHTÓW



DOCHODY I ROZCHODY W LATACH 
2004-2013

2004 rok dochody: 112.041,00

2005 rok dochody: 152.085,88

2006 rok dochody: 132.015,84

2007 rok dochody: 191.848,57

2008 rok dochody: 382.963,412008 rok dochody: 382.963,41

2009 rok dochody: 361.826,45

2010 rok dochody: 366.254,92

2011 rok dochody: 409.177,81

2012 rok dochody: 375.063,72

2013 rok dochody: 390.261,26*
* do października 2013



SUKCESY MARINY GDAŃSK
2005 - pilotaż programu Błękitna Flaga

2006 - pierwszy certyfikat Błękitnej Flagi

2007 – 2013 - Błękitna Flaga

Od stycznia 2011 r. jako pierwsza polska przystań, Marina Gdańsk

weszła w skład Związku Marin Bałtyku (Marinaverbund Ostseeweszła w skład Związku Marin Bałtyku (Marinaverbund Ostsee

2012 – nagroda dla MOSiR za najlepszą imprezę 

w ramach Pucharu Zatoki Gdańskiej w latach 2007 – 2011 

- Regaty o Puchar Mariny Gdańsk 



GDAŃSKIE OTWARCIE SEZONU 
śEGLARSKIEGO 18.05.2013



śEGLARSKI PUCHAR TRÓJMIASTA
- GOSPODARZ I ETAPU 23-25.05.2013

Fot. zeglarskipuchartrojmiasta.pl



VI REGATY O PUCHAR MARINY
15-16.06.2013



BALTIC SAIL – WSPARCIE 
ORGANIZACYJNE 4-7.07.2013



Regaty o Puchar STS Generał Zaruski  
- ZARUSKI CUP 13-14.07.2013



Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Gdańsku

IMPREZY SPORTOWE ORAZ IMPREZY SPORTOWE ORAZ 
śEGLARSKIE

SEZON 2013



IMPREZY SPORTOWE W 2013 ROKU
Nazwa Imprezy Data Liczba 

uczestników

Spotkanie Noworoczne Prezydenta Miasta Gdańska z Morsami 01.01. 60 uczest.
600 kibiców

Ferie z MOSiR 11-15.02
18-22.02

330 uczest.
160 kibiców

Galeria Przymorze Streetball Challenge – 2 edycje 11.05
22.06

300 uczest.
1000 kibiców

Nordic Walking – 2 edycje 18.05 240 uczest.
29.09 1100 kibiców

Gdański Dzień Dziecka w Krainie Zabawy 01.06 5000 uczest.

Diving Day 09.06 94 uczest.
930 kibiców

Morski Festyn Integracyjny 13.06 125 uczest.

Turniej Petanque 15.06 52 uczest.
55 kibiców



IMPREZY SPORTOWE W 2013 ROKU

Nazwa Imprezy Data Liczba 
uczestników

Triathlon Gdańsk 20.07 260 uczest.
1500 kibiców

Mistrzostwa Europy w Inline Skimboardingu 26-27.07 124 uczest.
1300  kibiców

Maraton Zumby 18.06 350 uczest.
850 kibiców

Nikon Cup (letni cykl turniejów siatkówki plażowej) 10 imprez 380 uczest.Nikon Cup (letni cykl turniejów siatkówki plażowej) 10 imprez 380 uczest.
1230 kibiców

MTB Bike Tour Gdańsk – 2 edycje 24.08
06.10

390 uczest.
400 kibiców

51. Bieg Westerplatte 14.09 3500 uczest.
6000 kibiców

Rodzinny Rajd Rowerowy 19.10 90 uczest.

Gdańsk Biega 03.11 4500 uczest.
3100 kibiców



PROGRAM „AKTYWUJ SIĘ” W 2013 ROKU

Nazwa Zajęć Data Liczba 
uczestników

Park Run Każda sobota miesiąca od stycznia 
2013 r. – 52 zajęcia

4899 uczest.
1195 kibiców

Joga na zdrowie Każdy piątek miesiąca od stycznia 
2013 r. – 49 zajęć

4425 uczest.

Treningi MTB Raz w tygodniu od lipca  2013 r. –
26 zajęć

483 uczest.

Zumba Gold Każdy poniedziałek miesiąca od 
września 2013 r. – 15 zajęć

1740 uczest.
120 kibiców



STATYSTYKA IMPREZ SPORTOWYCH

� 28 imprez 

� 15 795 uczestników

� 18 225 kibiców� 18 225 kibiców



STATYSTYKA PROGRAMU „AKTYWUJ SIĘ”

� 129 zajęć

� 11 547 uczestników

� 1 315 kibiców� 1 315 kibiców



NOWOŚCI

Wprowadzenie nowej aktywności w postaci Triathlonu oraz organizacja

zawodów rekreacyjnych w/w dyscypliny na dystansie 1/10 Ironman’a w

formule „For Fun”



NOWOŚCI

Nowa formuła Biegu Westerplatte – przeniesienie mety na ul. Targ

Węglowy, zastosowanie telebimów z relacją na żywo, zmiana trasy,

zwiększenie limitu startujących zawodników



NOWOŚCI

Organizacja bezpłatnych, cyklicznych zajęć rekreacyjnych: Joga na zdrowie,

Zumba Gold, Treningi MTB.

Zajęcia odbywają się m.in. w MHS przy ul. Kołobrzeskiej



IMPREZY śEGALRSKIE

Nazwa Imprezy Data Liczba 
uczestników

X Gdańskie Otwarcie Sezonu Żeglarskiego 18.05 120 załóg
(ok. 720 osób)
5 000 widzów

VII Regaty o Puchar Mariny Gdańsk 15-16.06 45 załóg
(ok. 270 osób)(ok. 270 osób)
6 000 widzów

Regaty o Puchar Generała Zaruskiego 13-14.07 25 załóg
(ok. 150 osób)
4 000 widzów



STATYSTYKA

� 3 imprezy 

� 190 załóg

� 15 000 widzów



Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Gdańsku

DZIĘKUJĘ ZA UWAGĘ

mosir.gda.pl
facebook.com/MOSiRGdansk
twitter.com/MOSiRGdansk


